
Історія профкому ві-
докремленого підрозділу
«Запорізька АЕС» дуже
різноманітна й цікава. Бу-
ли в ній різні періоди —
стрімкого піднесення ак-
тивності членів профкому,
спаду, і знову піднесення.

Але завжди позиція
профспілкового комітету
ВП ЗАЕС була чіткою, при-
нциповою і зваженою.
Тож на думку профкому
ЗАЕС зважали і зважають
як адміністрація станції,
НАЕК «Енергоатом», так і
вищестоящі виборні проф-
спілкові органи. 

Сьогодні у профспіл-
кового комітету не менше
проблем і не менш значи-
мі завдання. Зарплата ни-
ні виплачується вчасно.
Але залишилось актуаль-
ним завдання щодо її що-
річного підвищення та збе-
реження тих соціальних
пільг, які трудовий колек-
тив напрацював за всі ці
роки і які включені в Ко-
лективний договір ДП НАЕК
«Енергоатом».

За роки свого існуван-
ня профспілкову організа-
цію Запорізької АЕС очо-
лювали різні люди. Біля
витоків її створення стоя-
ли Анатолій Задеряка,

Сергій Панченко. Потім, у
різні часи, головами проф-
спілкової організації були
Михайло Печенкін, Мико-
ла Чернов, Наталя Скорих
— активні, небайдужі лю-
ди. Таких називають «лю-
дьми громадянської свідо-
мості». Кожен з них зробив
свій внесок у розвиток
профспілкової організації. 

Сьогодні профком За-
порізької АЕС очолює Ми-
кола Захаров. Йому вда-

лося згуртувати справ-
жню команду однодумців і
професіоналів своєї спра-
ви.

До складу профкому ВП
ЗАЕС увійшли грамотні лю-
ди, обізнані з усіма напря-
мами профспілкової робо-
ти. Більшість із них — не
звільнені працівники. Є
серед них економісти, ін-
женери всіх категорій, бу-
дівельники, архітектори,
технологи, викладачі, ме-

неджери, деякі мають сту-
пінь магістра. Кожний член
профкому серйозно від-
працьовує зі своєю комі-
сією один із напрямів проф-
спілкової роботи. Всі вони
чудові організатори, ліде-
ри профспілки. 

Дуже багато залежить
від того, який профспілко-
вий актив обирається в
цехових організаціях, у
профспілкових групах. 
(Закінчення на 2-й стор.)
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ПРОФСПІЛКОВОМУ КОМІТЕТУ ВП «ЗАПОРІЗЬКА АЕС» — 30 РОКІВ

ЮРИДИЧНЕ ЗАБЕЗПЕЧЕННЯ ДІЯЛЬНОСТІ АТОМПРОФСПІЛКИ УКРАЇНИ

ЧОРНОБИЛЬСЬКА ЗОНА ВІДЧУЖЕННЯ:
ПРАВОВИЙ ЗАХИСТ ПРАЦІВНИКІВ

На сьогодні вплив юрис-
тів Професійної спілки пра-
цівників атомної енергетики
та промисловості України у
повсякденному житті орга-
нізації важко переоцінити.
Люди цієї професії, що є
втіленням відповідальності
і справедливості, завжди
знаходять вихід зі складних
ситуацій, допомагають роз-
в’язувати проблеми та за-
хищають права людей пра-
ці, всіх спілчан. Праця прав-
ників не завжди помітна,
але вона непроста, особли-
во за теперішніх кризових
явищ, постійних змін ук-

раїнського законодавства, і
потребує активної присут-
ності, динамічного і резуль-
тативного юридичного суп-
роводження всіх напрямів
діяльності Атомпрофспілки
України.

Про аспекти своєї пра-
возахисної роботи розпові-
дає кореспонденту газети
юрист ЦК Атомпрофспілки
України Андрій ПАНЧЕНКО.

Резюме: ПАНЧЕНКО А. М.
народився у м. Чернігів. Піс-
ля служби в армії, з 1993
року, навчався на юридич-
ному факультеті у Львівсь-
кому національному універ-

ситеті ім. І. Франка, який
закінчив у 2000 році. Потім
працював юристом на кіль-
кох підприємствах та органі-
заціях м. Чернігів, був дер-
жавним інспектором праці
відповідної територіальної
інспекції Чернігівської облас-
ті. З червня 2012 року пра-
цює юристом відділу колек-
тивно-договірної та правової
роботи ЦК Атомпрофспілки
України, забезпечуює пра-
вовий супровід діяльності
первинної профспілкової ор-
ганізації ДСП «Чорнобиль-
ська АЕС».
(Закінчення на 2-й стор.)

ВЕЛИКА РОБОТА ВЕЛИКОГО ПРОФКОМУ

Шановні спілчани!
Щиро вітаю вас і ваші родини зі світлими зимовими свя-

тами — Новим роком і Різдвом Христовим!
Рік, що минув, у життєдіяльності Професійної спілки пра-

цівників атомної енергетики та промисловості України був
напруженим і позначеним важливими подіями. У 2013-му
відбулися II і III пленуми Центрального комітету, на яких від-
верто, по-діловому обговорювалися питання з обстоювання
соціальної справедливості, трудових прав та інтересів кож-
ного спілчанина й Атомпрофспілки України в цілому, всіх
працівників атомно-енергетичного комплексу та проведен-
ня колективних дій, зважаючи на надзвичайно складні фіна-
нсово-економічні умови роботи і подальшого розвитку га-
лузі. 

Не всі труднощі, з якими довелося торік зіткнутися,
долаються так швидко, як хотілося б, але для профспілки, у
центрі і на місцях, була і є головною захисною функцією —
саме праця, відповідна і своєчасна оплата за неї, дот-
римання соціальних гарантій. Саме людина, її працелюб-
ність, професійна відданість справі — вирішальний чинник
надійного і безпечного функціонування ядерно-промисло-
вого енергокомплексу, запорука його зміцнення і руху впе-
ред.

Оптимізму у завтрашньому дні додає нам зреалізований
сміливий проект з продовження експлуатаційного ресурсу
першого енергоблока-«мільйонника» Южно-Української
АЕС, з чим вітаємо атомників і завдячуємо їм. Стратегічно
важливе значення для галузі, соціального розвитку регіону
матиме завод з фабрикації ядерного палива, будівництво
якого у початковій стадії вже розпочалося у смт Смоліно Кі-
ровоградської області.

Разом з тим профспілка на всіх її рівнях, включаючи між-
народний, боротиметься, щоб повсякденна праця односпіл-
чан супроводжувалася постійним піклуванням про належний
рівень і якість їхнього життя, зокрема, через виконання дво-
сторонніх зобов’язань за галузевими угодами та колектив-
ними договорами, реалізацію Стратегії розвитку нашої бага-
тотисячної і багатогалузевої організації.

Упевнений, що Атомпрофспілка України — від первинки
до ЦК — здатна протистояти сучасним викликам, знаходити
і приймати виважені рішення. Для цього зараз, як ніколи,
потрібні єдність і солідарність усім нам, щоб зберегти і при-
множити наші соціальні здобутки.

Дорогі друзі! Бажаю, щоб ці величні свята принесли усім
нам фізичну і духовну міць, щастя і достаток, успіхи й вико-
нання всіх задумів. Віри, надії й любові!

Від щирого серця
Голова Атомпрофспілки України Валерій МАТОВ

АТОМНО-ЕНЕРГЕТИЧНІ НОВИНИ

� В Государственном бюджете на 2014 год будет
предусмотрена реализация рекордного количества
инфраструктурных проектов. Об этом Президент Ук-
раины Виктор Янукович сказал в интервью представителям
украинских СМИ. По словам Виктора Януковича, в 2014 году
начнется реализация ряда проектов, разработанных, в
частности, с Российской Федерацией. «Нас ожидает строи-
тельство вместе с Россией двух блоков на Хмельницкой
АЭС. Нас ожидает строительство завода по производству
ядерного топлива в Кировоградской области», — подчерк-
нул он.

� Кабинет Министров Украины в проекте государ-
ственного бюджета на 2014 год прогнозирует произ-
водство атомными электростанциями Украины 82,774
млрд. кВт/ч электроэнергии. Об этом говорится в проек-
те закона «О Государственном бюджете Украины на 2014
год» №    3000 от 14 сентября 2013 года, поданном прави-
тельством в Верховную Раду 19 декабря для обсуждения в
первом чтении. 

� На заседании правительства 18 декабря 2013 года
принят проект постановления Кабинета Министров Ук-
раины «О внесении изменения в постановление Кабинета
Министров Украины от 13 июня 2012 года №     571».

Проект указанного постановления разработан Мин-
энергоугля с целью, что соответствует реализации задач и

мероприятий государственной целевой экономической
программы «Ядерное топливо Украины» в 2013 году.

Принятие данного постановления позволит перераспре-
делить средства, предусмотренные бюджетной программой
1101080 «Мероприятия по реализации Государственной
целевой экономической программы «Ядерное топливо
Украины», на научно-исследовательские и проектные рабо-
ты соответственно и на содержание объектов незавершен-
ного строительства ГНПП «Цирконий», а именно, на выпла-
ту заработной платы работникам предприятия.

Проектом постановления предусматривается не приме-
нять в 2013 году к государственному научно-производ-
ственному предприятию «Цирконий» требований абзацев
шестого, седьмого и одиннадцатого пункта 9 Порядка
составления, рассмотрения, утверждения и основных тре-
бований к выполнению смет бюджетных учреждений,
утвержденных постановлением Кабинета Министров
Украины от 28.02.2002 №   228, а именно позволить ГНПП
«Цирконий» получать бюджетные средства по бюджетной
программе 1101080 «Мероприятия по реализации Госу-
дарственной целевой экономической программы «Ядерное
топливо Украины».

Справка:
Государственное научно-производственное предприя-

тие «Цирконий» (ГНПП «Цирконий», г. Днепродзержинск,

Днепропетровской обл.) задействовано к выполнению
Государственной целевой экономической программы
«Ядерное топливо Украины». Пока коммерческое произ-
водство не создано, ГНПП «Цирконий» удерживается с
использованием бюджетных средств.

В настоящее время Минэнергоугля разрабатывает
изменения к плану санации ГНПП «Цирконий», по которым
предусматривается реструктуризация текущей задолжен-
ности предприятия и восстановление производственной
деятельности с целью дальнейшей интеграции цирконие-
вой продукции украинского производства в ядерное топли-
во, которое изготавливается для украинских АЭС в соответ-
ствии с программой экономического сотрудничества
Украины и Российской Федерации на 2011—2020 годы.

� Чешская компания Uranium Industry, осущест-
вляющая деятельность по добыче урана, может
выступить инвестором для решения вопросов модер-
низации производственных мощностей и расширения
рынка сбыта продукции одного из участников госкон-
церна «Ядерное топливо» — предприятия «Смолы»,
сообщают информагентства. Согласно пресс-релизу кон-
церна «Ядерное топливо», с этой целью 17—18 декабря
2013 г. в Праге (Чехия) были проведены переговоры с чеш-
ской компанией и подписан протокол о соответствующих
намерениях.

Хай рік 2014-й освятиться добрими Хай рік 2014-й освятиться добрими 
змінами, радістю, миром і благодаттю!змінами, радістю, миром і благодаттю!



Татьяна АРНАУТОВА, за-
меститель председателя проф-
союзного комитета первич-
ной профорганизации ОП
ЗАЭС: 

— Исполнилось 30 лет проф-
союзному комитету Запорожс-
кой АЭС. На мой взгляд, наш
профком всегда принципиально
и последовательно отстаивает
интересы членов профсоюза. 

Минувший год выдался до-
вольно сложным в финансовом
плане. Серьезно стоял и стоит
сегодня вопрос о невыполнении
Коллективного договора ГП
НАЭК «Энергоатом» за 2013 год
по нескольким позициям. И
профком ЗАЭС на всех уровнях
высказал свое четкое требова-
ние о неукоснительном выпол-
нении Коллективного договора
за предыдущий год и пролонга-
ции его на 2014—2015 годы.

Начиная с августа 2013 го-
да, после совещаний с и.о. пре-
зидента Компании по социаль-
ным вопросам, когда стоял
вопрос о разделении персонала
на четыре группы и изменении
системы оплаты труда, что явля-
лось изменением условий дей-
ствующего Коллективного дого-
вора в худшую сторону, профсо-
юзный комитет провел серьез-
ную организационную работу,
направленную на принятие и
направление конструктивных
решений расширенных заседа-
ний профкома в ЦК Атомпроф-
союза, в профком ГП НАЭК
«Энергоатом», на информиро-
вание персонала нашей станции
через сеть и через сайт профко-
ма. Были подготовлены инфор-
мационные бюллетени с после-
довательным изложением дей-
ствий как администрации ГП
НАЭК «Энергоатом», так и проф-
кома ОП ЗАЭС и ГП НАЭК «Энер-
гоатом». 

Я без ложной скромности
хочу сказать, что профсоюзный
комитет ОП ЗАЭС сыграл не
последнюю роль в том, что не
произошло деления персонала
на группы и изменения системы

оплаты труда. 
Мы предложили внести в

повестку дня отчетных профсо-
юзных собраний вопрос о под-
держании инициативы профсо-
юзного комитета по пролонгации
колдоговора, и на всех прове-
денных собраниях, конференци-
ях была поддержана инициатива
профкома. 

На Пленуме ЦК Атомпроф-
союза наша делегация четко
выразила мнение о необходи-
мости разработки Мероприятий
по подготовке и проведению
коллективных действий в случае
невыполнения Коллективного
договора и Отраслевого согла-
шения.

Мы на всех заседаниях
профкома красной линией про-
вели мнение о недопустимости
передачи станционных объектов
соцкультбыта в коммунальную
собственность, и на собраниях в
цехах получили полнейшую под-
держку.

Профсоюзный комитет За-
порожской АЭС и весь профак-
тив станции — коллектив аван-
гардный, боевой, болеющий за
свой персонал, четко стоящий
на своих позициях. Большая в
этом заслуга председателя проф-
кома Николая Федоровича За-
харова — человека принципи-
ального, думающего, умеющего
отстаивать свою точку зрения на
всех уровнях. 

В 2013 году мы работали с
полной отдачей и, думаю, нам
предстоит серьезная работа.
Конференции ОП ЗАЭС и кон-
ференции ГП НАЭК «Энергоа-
том», проведение которых зап-
ланировано на январь-февраль
2014 года, должны принять
взвешенные и принципиальные
решения, так как идет серьез-
ное наступление на снижение
социальных наработок, условий,
обязательств, заложенных в
действующем Коллективном до-
говоре. Мы должны сделать все,
чтобы не допустить этого.

Я поздравляю весь профсо-
юзный актив с юбилеем профко-
ма Запорожской АЭС и с Новым
2014 годом!

Анатолий СОЛОГУБ, пред-
седатель цехового профсо-
юзного комитета управления
строительства ОП ЗАЭС: 

— Профсоюзной работой
занимаюсь с 1986 года, а первый
раз меня избрали председате-
лем цехового комитета 12 апре-
ля 1993 года, так что в 2013 году
моей деятельности был юбилей.
Работа живая, не дает расслаб-
ляться. В советское время гово-
рили, что профсоюзы — третья
ступенька коммунизма. Но се-
годня профсоюзы уже так не
назовешь — они или суще-
ствуют, или нет. И независи-
мость профсоюза заключается в
том, чтобы иметь право голоса,
защищая интересы трудящихся. 

На Запорожской АЭС —
сильный профсоюз. Наш проф-
ком — профессиональный,

очень подкованный, потому что
аппарат и многие председатели
цехкомов работают уже много
лет, прекрасно знают законода-
тельство, другую нормативную
документацию. Большинство из
его членов прошли 1998 год,
палаточные городки, пешие по-
ходы в белых халатах на Киев,
когда мы отстаивали интересы
трудового коллектива — и отс-
тояли. 

Показательным был и 2013
год. Мы провели несколько рас-
ширенных заседаний профкома,
вынесли вопросы, которые на
сегодня актуальны, объявили
это на Пленуме ЦК Атомпроф-
союза. И есть результат — вы-
делили деньги пенсионерам,
которые не получали выплату.
Думаю, это стало для них хоро-
шим подарком к Новому году. 

Значение профсоюзной ор-
ганизации сегодня — огромное.
И мы готовы постоянно отстаи-
вать интересы членов профсою-
за, ведь мы добиваемся того,
что положено людям по закону.
Если честно, это нелегко. Надо
уметь находить общий язык и с
работниками, и с администра-
цией. Но хочу отметить, что с
администрацией ОП ЗАЭС всег-
да удается решать все вопросы
благодаря плодотворной и кон-
структивной работе. Генераль-
ный директор станции Вячеслав
Алексеевич Тищенко — тоже
член профсоюза. Он столько лет
проработал в отрасли, столько
сделал и для людей, и для стан-
ции, и для города! 

Залог успеха деятельности
профсоюзного комитета — это
сильный руководитель. Николай
Федорович Захаров — именно
такой профсоюзный лидер. 

Поздравляю всех коллег с
нашим 30-летием! Желаю под-
держивать боевой дух и с новы-
ми силами отстаивать интересы
членов Атомпрофсоюза и отрас-
ли в целом!

Александра КРАВЧУК,
юрист ЦК Атомпрофсоюза: 

— В профсоюзном комитете
Запорожской АЭС я работаю с
2000 года. Что здесь с первых
дней меня приятно удивило, так
это способность аппарата
профкома быстро и конструк-
тивно работать на благо членов
профсоюза. Если нужна по-
мощь, здесь реагируют мгно-
венно, не считаясь со време-
нем. 

Люди, которые входят в
аппарат профкома, стали проф-
союзниками по велению души.
Они понимают, что их миссия —
отстаивать интересы членов
профсоюза, помогать им, нести

добро, и они прекрасно с этими
задачами справляются. Я не
перестаю восхищаться их опера-
тивностью, профессионализмом
и преданностью профсоюзному
движению. Здесь нет случайных
людей. 

Многое зависит от лидеров.
Председатель профсоюзного
комитета Николай Федорович
Захаров, его заместители Та-
тьяна Анатольевна Арнаутова и
Иван Иванович Здравчев —
всегда стремятся работать на
благо коллектива, отдаются
этому делу полностью, обла-
дают прекрасными организа-
торскими способностями. Это
люди, которые собственным
примером формируют общий
активный настрой всех членов
профсоюза 

Благодаря этому профсо-
юзный комитет Запорожской
АЭС —  не просто сильная проф-
союзная организация, — это
флагман Атомпрофсоюза Ук-
раины. Это общее мнение. Так,
недавно вошедшие в Атом-
профсоюз новые члены органи-
зации даже не ожидали, что
сегодня в Украине существует
такой профком, как наш. Они
увидели, что профсоюз — это
далеко не формальная органи-
зация. 

Важно, что много внимания
профком ЗАЭС уделяет обуче-
нию своего актива. Это дает
возможность каждому члену
организации получить квалифи-
цированные консультации по
многим вопросам. И наши люди
знают, что здесь, в профкоме,
их всегда готовы защищать и
представлять их интересы. 

Татьяна САМОКВИТ, пред-
седатель профкома электро-
цеха:

— На Запорожской АЭС я
работаю 30-й год, по сути, ро-
весница нашего профсоюзного
комитета. И раньше, когда я еще
не была в составе профактива,
обращаясь в профсоюз, всегда
получала помощь и поддержку.
Профсоюзная работа мне очень
нравится. Профсоюзную орган-
зацию электроцеха возглавляю
почти 10 лет. В первый год было
очень трудно, но было бы жела-
ние — и любая задача окажется
по плечу! 

Одна из самых главных
задач профсоюзного комитета
— добиваться выполнения Кол-
лективного договора и достой-
ного уровня заработной платы
для персонала ОП ЗАЭС. И
профком совместно с предста-
вителями администрации стан-
ции вносит немало предложе-
ний по вопросам формирования

фонда оплаты труда. Также
профком ведет контроль за
обеспечением работников пред-
приятия средствами индивиду-
альной защиты. Проблемы пос-
тавок обсуждаются на заседани-
ях профкома, соответствующие
постановления отправляются в
дирекцию и профком ГП НАЭК
«Энергоатом». 

Еще одна сторона деятель-
ности профсоюза касается тру-
довых взаимоотношений, в ко-
торых мы тоже отстаиваем
интересы работников. Так, в
случае нарушения трудовой
дисциплины при рассмотрении
представлений администрации
на расторжение трудового
договора профком всегда учи-
тывает мнение коллектива,
причины проступка, изучает
характеристику человека — и,
принимая во внимание разные
факторы, не всегда дает согла-
сие на его увольнение.

Не менее важны задачи
профсоюзного комитета по
оздоровлению и отдыху работ-
ников станции и членов их
семей. 

Хочу сказать, что коллек-
тив профсоюзного комитета
очень дружный, отношения
между коллегами — доброже-
лательные, строятся на взаи-
мопонимании и взаимовыруч-
ке. 

Считаю, что профсоюзный
комитет Запорожской АЭС
свои задачи выполняет. В инте-
ресах трудового коллектива
станции мы делаем все, что
можем. А лучшая оценка нашей
работы — это доверие людей,
которые нас выбирают. Это
очень большая ответствен-
ность. Только у нашего цехово-
го комитета за спиной — 864
члена профсоюза электриче-
ского цеха. В целом же в проф-
союзной организации станции
нас с пенсионерами больше 
13 тысяч! 

Желаю всем коллегам по
профсоюзной работе стабиль-
ности и процветания! И чтобы
наш Коллективный договор с
каждым годом только улучшал-
ся! 

Сергей ЩЕРБАК, предсе-
датель цехового комитета
энергоремонтного подразде-
ления ОП ЗАЭС:

— Тридцать лет — это
серьезный период, на который
пришлись и нелегкие годы рас-
пада СССР, и годы формирова-
ния Украины как независимого
государства, и время, когда
атомную энергетику, что назы-
вается, «штормило»… Многое
менялось, но не менялись воп-
росы, которыми занимается
профсоюзный комитет ОП ЗАЭС.
Это социальная защищенность
персонала; контроль за выпол-
нением Коллективного дого-
вора ГП НАЭК «Энергоатом»;
оздоровление работников и
членов их семей; благотвори-
тельная помощь ветеранам
Великой Отечественной войны,
детям-сиротам, домам преста-
релых и т.д.; материальная
помощь членам профсоюза —
работникам, пенсионерам ОП
ЗАЭС на лечение (по тяжелым
заболеваниям); это поддержка
спорта, культуры и многое дру-
гое.

Благодаря многолетней вы-
держанной позиции профсоюз-
ного комитета ОП ЗАЭС, Кол-
лективный договор ГП НАЭК
«Энергоатом» на данный мо-
мент считается одним из лучших
в Украине. 

В наш юбилей от души же-
лаю родному профсоюзному
комитету не менять социальную
направленность, быть социаль-
но привлекательным для работ-
ников, не иметь политической
окраски, а также здоровья, сча-
стья, свершения желаний и
надежд! 
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ЧОРНОБИЛЬСЬКА ЗОНА ВІДЧУЖЕННЯ: ПРАВОВИЙ ЗАХИСТ ПРАЦІВНИКІВ
(Закінчення.

Початок на 1-й стор.)
— З чого, з розгляду яких

питань, Андрію Михайло-
вичу, розпочали свою робо-
ту юриста на ЧАЕС?

— На ЧАЕС з перших днів
роботи як юрист працював у
колдоговірній комісії з підго-
товки проекту нового дого-
вору між роботодавцем та 
трудовим колективом, який
після чотирьох з дещицею
місяців розгляду та коригу-
вань трудовий колектив ухва-
лив на своїй конференції.
Позитивним досягненням
зазначеного соціально важ-
ливого документа стало
включення до договору —
вперше за багато років —
структури заробітної плати,
аналогічної до чинної на
інших атомних станціях, та
домовленості сторін про її
підвищення понад розміри,
визначені Галузевою угодою,
що досі викликало нарікання
на завищений фонд оплати
праці підприємства. 

— Хто найчастіше звер-
тається до вас за консуль-
тацією, правовою допомо-
гою чи порадою?

— Найчастіше працівники
підприємства звертаються з
трудових прав, цивільних до-
говорів, сімейного, медичного
та спадкового права, права
соціального забезпечення. Од-
ним із найактуальніших для
працівників станції є питання
надання пільг та компенсацій
у зв’язку з роботою на радіа-
ційно забруднених територіях
та з виведенням станції з екс-
плуатації. 

Принциповим юридичним
питанням соціального забез-
печення працівників, яке вда-
лося вирішити спільними зу-
силлями, стало прийняття,
уперше, судом м. Славутич,
узимку 2013 року, після три-
річної перерви та відмов Пен-
сійного фонду з різних при-
чин, рішення про призначення
пільгової пенсії за віком пра-
цівнику ДСП ЧАЕС, який пра-
цює в зоні відчуження, за під-

готовленою мною позовною
заявою та моєю участю в суді
як представника позивача. У
подальшому позови з цього
питання за заявами працівни-
ків також було задоволено, а в
травні 2013-го Пенсійний фонд
виступив з офіційним пові-
домленням, після якого почав
прийом заяв на призначення
пільгової пенсії безпосеред-
ньо від підприємства. 

Часто працівники зверта-
ються за консультаціями сто-
совно зайнятості, оплати пра-
ці, робочого часу, трудової
дисципліни та часу відпочин-
ку. Більшість таких питань ви-
рішуються в позасудовому
порядку завдяки паритетному
соціальному діалогу сторін.
Це не означає, однак, що
юрист не бере у ньому участі,
скоріше навпаки — своєчас-
ний аналіз справи, переданої
на розгляд профспілковому
комітету, та консультація з
приводу наявності чи відсут-
ності порушення прав праців-
ника або підготовки робото-

давця до його вчинення надає
сторонам переговорів мож-
ливість запобігти порушенню
прав працівника або додаткові
важелі під час переговорів у
пошуку вирішення спірного
питання. 

Окрім працівників ДСП
ЧАЕС, за юридичною допомо-
гою письмово та усно зверта-
ються також інші члени Атом-
профспілки — працівники ДП
«Управління забезпечення
функціонування об’єктів Чор-
нобильської АЕС», КП «Управ-
ління з розвитку фізичної куль-
тури, спорту та туризму», ДСП
«Чорнобильський спецкомбі-
нат» тощо, яким намагаюся
приділяти належну увагу, кон-
сультуючи та надаючи необ-
хідні правові роз’яснення. 

— Ви співпрацюєте з
юридичною службою під-
приємства?

— За специфікою роботи
доводиться спілкуватись як з
юристами ДСП ЧАЕС, так і з
іншими фахівцями цього та
інших підприємств, установ і

організацій для отримання чи
надання роз’яснень та доку-
ментів, необхідних для вико-
нання обов’язків юриста проф-
спілки.

— Чи берете участь у
розгляді судових справ? Чи
представляєте інтереси
профспілкової організації у
судах?

— Не лише працівники, а й
сама профспілкова організація
звертається за юридичною під-
тримкою та представництвом
своїх інтересів у судах, оскільки,
на жаль, як роботодавці, так і
органи влади можуть порушува-
ти права, що трапляється зав-
дяки неоднозначній судовій
практиці, не завжди ідеально
виписаному закону та з інших
загальновідомих причин. Це ще
раз підкреслює важливість юри-
дичної допомоги для профспіл-
ки, оскільки керівник організації
повинен мати можливість от-
римувати фаховий аналіз та
супровід у спірних питаннях.

— У чому маєте службо-
ву потребу ви як юрист,

може, у наданні окремої
робочої кімнати чи відпо-
відної оргтехніки…?

— Завдяки уважному став-
ленню керівництва профспіл-
кової організації та віддалено-
му розташуванню станції маю
можливість подорожувати елек-
тричним залізничним транс-
портом зоною відчуження до
місця роботи, на ЧАЕС, та
вдосконалювати дорогою про-
фесійні навички й готувати
необхідні документи поза ро-
ботою. Як працівник, що вико-
нує трудові обов’язки в зоні
відчуження, також наділений
правами, в реалізації яких
сподіваюсь отримати належ-
ну організаційну допомогу —
внесення відповідних допов-
нень до документів та прове-
дення атестації мого робочо-
го місця на проммайданчику
Чорнобильської АЕС за умо-
вами праці, за якими я зміг
би реалізовувати свої пра-
ва як працівника-юриспру-
дента.
Запитував Микола ВАРЧИН

ВЕЛИКА РОБОТА ВЕЛИКОГО ПРОФКОМУ
(Закінчення. Початок на 1-й стор.)

Саме голови цехкомів і профгрупорги безпосеред-
ньо працюють із кожним членом профспілки, саме
через них профкому вдається донести всю інформацію
про роботу профкому, ЦК Атомпрофспілки, профкому
ДП НАЕК «Енергоатом» щодо захисту прав та інтересів
працівників ВП ЗАЕС. 

Чисельність у профспілковій організації ВП «За-
порізька АЕС» постійно зростає. На сьогодні вона ста-
новить більш як 13 тисяч членів профспілки (понад 11
тисяч — серед працюючих). Одним із основних завдань
профкому є підтримка гідного рівня заробітної плати
персоналу станції.

Профспілка необхідна для працівників будь-якого
підприємства. Тільки шляхом об’єднання вони можуть
домогтися гідної заробітної плати, належних умов
праці та збереження соціальних пільг.



Александр ЯНОВИЦКИЙ,
и.о. заместителя начальника
цеха тепловой автоматики и
измерений по реконструкции
и техническому перевоору-
жению:

— Накануне пуска первого
энергоблока после продления
его срока эксплуатации я чув-
ствовал такой же трепет в душе,
как и тогда, в 80-е. Тогда было
больше энтузиазма, все ждали
первые мегаватты, а сейчас —
более прагматичный подход,
хотя я считаю, что подготовка к
продлению тоже не была лише-
на стремления и энтузиазма. 

Учитывая, что во время ре-
конструктивных работ на ЦТАИ
легла большая часть объемов
работ в этом направлении, за-
менено более 90% оборудо-
вания, подконтрольного этому
подразделению, то сегодняш-
ний пуск для нас сродни перво-
му. Из 87 реконструктивных ра-
бот, необходимость выполнения
которых влияла на принятие
решения о продлении срока 
эксплуатации энергоблока, 25 
пришлось на ЦТАИ. Это очень
объемные работы, связанные с
заменой оборудования систем
контроля и управления, которое
выработало свой ресурс. Пер-
сонал цеха ТАИ выполнял рабо-
ты и при замене технологическо-
го оборудования, где вводились
новые схемы измерения пара-
метров и управления. Хочу от-
метить, что практически все
оборудование, которое было за-
менено, изготовлено на украин-
ских заводах и является лучшим
как по качеству, так и по экс-
плуатационным характеристи-
кам.

Для нового поколения спе-
циалистов сегодняшний пуск —
это первый важный рубеж в
осознании объема выполненных
работ и ответственности за ка-
чество его реализации. Полу-
ченные опыт и знания в процес-
се реализации мероприятий по
продлению срока эксплуатации
первого энергоблока дадут воз-
можность персоналу цеха ре-
шать любые по сложности зада-
чи, поэтому я уверен, что с про-
длением срока эксплуатации
второго и третьего энергобло-
ков они справятся на «отлич-
но». Верю также, что они обес-
печат надежную и безопасную
эксплуатацию энергоблоков,
принося большую пользу эко-
номике Украины, а жителям
родного города — тепло и уют в
их дома.

Дмитрий ФОМИН, глав-
ный специалист по электри-
ческому оборудованию:

— На момент пуска первого
энергоблока я работал масте-
ром по ремонту генераторов и
электрооборудования машзала
электрического цеха. Если вспо-
минать время перед пуском
энергоблока в общем, то это
были огромные объемы мон-
тажных работ — на общее дело
работали и монтажники всех
направлений, и специалисты
всех цехов дирекции ЮУАЭС.

Если сравнивать предпусковую
обстановку тогда и сейчас —
после продления срока эксплуа-
тации 1-го энергоблока, то кар-
динальное отличие 70—80-х
годов было в том, что тогда пер-
сонал, работающий по второму
контуру, не акцентировал свое
внимание и усилия на безопас-
ности. Просто каждый с ог-
ромным энтузиазмом выполнял
работу на своем рабочем месте.
А еще было огромное доверие,
особенно у молодежи, в безо-
шибочность и безупречность тех
конструкторских и проектных
решений, которые воплощались
на этом энергоблоке. Помню, на
одном из широко практиковав-
шихся в то время собраний
партхозактива молодой инже-
нер реакторного цеха №    1 Сер-
гей Бабенко выступил с заяв-
лением о том, что недостаточ-
ное соблюдение монтажниками
чистоты при монтаже первого
контура может негативно повли-
ять как на надежность работы
реакторной установки, так и на
ее безопасность. Для многих
ра-ботников АЭС, не связан-
ных непосредственно с работа-
ми на реакторной установке, это
стало откровением. 

Возвращаясь к продлению
срока эксплуатации энергоблока
№   1, хочу сказать, что та огром-
ная работа, которая выполнена
персоналом АЭС и подрядных
организаций в этом направле-
нии, вполне соизмерима с объё-
мами, которые выполнялись при
монтаже 31 год назад. В ходе
подготовки к продлению срока
эксплуатации было заменено
огромное количество киломе-
тров кабельных сетей и единиц
оборудования. Это новое обору-
дование более высокого уровня
— как с точки зрения техниче-
ских и эксплуатационных харак-
теристик, так и надежности.
Сегодня персонал АЭС уже по-
другому смотрит на проблемы:
новое оборудование связывает
не только с надежностью и лег-
костью в обслуживании и ре-
монте, но и с проблемами безо-
пасности. 

Впереди — продление сро-
ков эксплуатации второго и тре-
тьего энергоблоков. Думаю, что
ныне работающий на АЭС пер-
сонал справится с этой задачей
успешно. Ведь специалисты се-
годняшнего поколения многому
научились у нас, ветеранов, а
многое постигли сами и стали
специалистами, глубоко знаю-
щими оборудование и понимаю-
щими технологические процес-
сы АЭС, в том числе и в проекции
вопросов безопасности. 

Несомненно, каждое после-
дующее поколение стоит на
плечах предыдущего, поэтому
я считаю, что они умнее нас,
грамотнее, быстрее, более вос-
приимчивы ко многим пробле-
мам. Уверен, что у них все полу-
чится.

Записала
Оксана МИСЮКЕВИЧ

Фото А.ЗАПОЛЬСКОГО

— Павле Яремовичу, з
якими показниками зустрі-
чає 2014-й колектив рів-
ненських атомників?

— Сьогодні Рівненська
АЕС — одне з провідних під-
приємств атомно-енергетич-
ного комплексу України, що
динамічно розвивається, мо-
дернізується та виконує свою
місію у виробництві електрич-
ної й теплової енергії. Що-
річно наші енергоблоки, частка
яких у виробництві електрое-
нергії всіма АЕС України ста-
новить 19,6%, видають держа-
ві понад 16 млрд. кВт/год
електроенергії. З початку пус-
ку нашого першого енергоб-
лока РАЕС виробила близько
393 млрд. кіловат-годин. За
цими цифрами — титанічна
праця персоналу, помножена
на ви-сокий професіоналізм.

Однак повинен констату-
вати той факт, що через дис-
петчерські обмеження потуж-
ність енергоблоків ВП РАЕС
протягом року використову-
валась на 64,4%. У такому ре-
жимі наша станція працювала
325 днів. За 11 місяців поточ-
ного року ми виконали план з
виробництва електроенергії

на 101,1%. Але за цей період
недовиробництво електрое-
нергії через диспетчерські
обмеження порівняно з ми-
нулим роком зросло і стано-
вить  3 872 млн. кВт/год. Пла-
нове завдання з виробництва
електроенергії на 2013 рік для
ВП РАЕС встановлено на рівні
16 049 млн. кВт/год.

— Якісний ремонт енер-
гоблоків — запорука їх
надійної експлуатації. Як
пройшла ремонтна кампа-
нія на РАЕС?

— Якість ремонту — це
основа надійної експлуатації
енергоблоків, тому дуже важ-
ливо його ретельне плануван-
ня і виконання.

2013 року ремонтна кам-
панія завершилась на РАЕС 5
серпня включенням у мережу
енергоблока №   1 після плано-
во-попереджувального ремон-
ту. Також проведено середні
ремонти енергоблоків №   3, 4.
Через збільшення тривалості
паливної кампанії ППР енер-
гоблока №  2 перенесено на
початок 2014 року.

Серед важливих робіт, ви-
конаних на енергоблоці  №   1,
можна виділити модернізацію
ущільнювальної поверхні ко-
лекторів парогенераторів на
другому контурі. Ущільнення з
нікелю були замінені на графі-
тові. Враховуючи властивості
графіту, збільшено герметич-
ність другого контуру і підви-
щено безпеку роботи енер-
гоблока. Ідентичні роботи
виконано на енергоблоці №    2
торік.

Значний обсяг робіт здій-
снено на енергоблоці №   3 за
Програмою управління ста-
рінням. Так, на турбогенера-
торі, в рамках експлуатацій-
ного контролю, виконано

неруйнівний контроль мета-
лу циліндрів низького тиску.
Проведено оцінку технічного
стану обладнання і трубопро-
водів систем, важливих для
безпеки. Додатково виконано
контроль металу посудин і
теплообмінників.

У період планового ре-
монту на енергоблоці №     4
реалізовано десять заходів з
модернізації, реконструкції та
підвищення безпеки. Серед
них модернізація системи
управління і захисту реакто-
ра, впровадження додаткової
сигналізації імпульсно-запо-
біжних пристроїв компенсато-
ра тиску та парогенерато-
рів, впровадження сейсмічних
сенсорів, безперервного конт-
ролю рівня води в басейні
витримки.

Спільно з регламентними
проводились роботи, спрямо-
вані на підвищення безпеки,
продовження термінів експлуа-
тації енергоблоків, виконан-
ня постфукусімських заходів.
Зазначу, що більша частина
запланованих робіт здійсню-
ється на РАЕС силами досвід-
ченого персоналу енергоре-
монтного підрозділу. 

— Підприємство безпе-
рервно працює над підви-
щенням культури безпеки.
Які заходи в цьому напрямі
були впроваджені? 

— Політика Рівненської
АЕС спрямована на забезпе-
чення пріоритету безпеки. А
ще на дотримання вимог,
норм, правил і стандартів з
ядерної та радіаційної безпе-
ки; підтримку й підвищення
культури безпеки персона-
лу; досягнення максимально
безпечного рівня експлуата-
ції енергоблоків; відповід-
ність кращій світовій практи-
ці і стандартам з безпеки
МАГАТЕ. 

У процес підвищення рів-
ня культури безпеки залуче-
но весь персонал, починаючи 
з вищого адміністративного
рівня. 

Також у нас працює пос-
тійно діюча Рада з культури
безпеки, яка є колегіальним
органом, що координує діяль-
ність підрозділів атомної
станції щодо формування та
підвищення культури безпеки
персоналу. 

Розроблена і діє «Прог-
рама конкретних дій ВП РАЕС,
спрямована на підвищення
рівня культури безпеки на
2013—2014 роки», яка вста-
новлює організаційно-технічні
заходи, спрямовані на розви-
ток культури безпеки у ВП
РАЕС, та структурована за
трьома рівнями: технічна полі-
тика керівництва в галузі безпе-
ки; відповідальність та обов’язки
керівництва щодо забезпечення
безпеки; персональна відпові-
дальність і обов’язок кожного
працівника. 

У нас на високому рівні
поставлено роботу з вивчення
та використання зовнішнього

та внутрішнього досвіду екс-
плуатації. Створено експертну
групу з висококваліфікованих
фахівців з поглибленого вив-
чення подій на АЕС світу, АЕС
Московського центру ВАО
АЕС та матеріалів МАГАТЕ, з
метою розробки заходів і не-
допущення аналогічних подій
на ВП РАЕС. 

— Павле Яремовичу,
одним із пріоритетних зав-
дань підприємства є про-
довження терміну експлуа-
тації енергоблока №   3. Що
вже здійснено на РАЕС 
для цього, що намічено на
2014-й? 

— Безумовно, нашим пріо-
ритетним завданням по енер-
гоблоку №   3 на найближчі три
роки є продовження його тер-
міну експлуатації, тобто вико-
нання всіх організаційних і
технічних заходів, які обґрун-
товують надпроектний термін
експлуатації за такими напря-
мами: реалізація заходів з під-
вищення безпеки; оцінка тех-
нічного стану споруд, систем
та елементів систем, важли-
вих для безпеки; кваліфіка-
ція обладнання енергоблока;
розроблення звіту з переоцін-
ки безпеки. 

Однією з обов’язкових
умов продовження терміну
експлуатації енергоблока №    3
є виконання «Комплексної
(зведеної) програми підви-
щення рівня безпеки енергоб-
локів атомних станцій» (КзППБ).
У 2013 році виконано 7 заходів
цієї програми, у тому числі два
заходи достроково — з плану
2014—2015 років. 

У 2014 році плануємо ви-
конати чотири заходи, в тому
числі завершити роботи щодо
забезпечення першого «міль-
йонника» резервним енерго-
постачанням від загальноблоч-
ної дизельної електростанції. 

Будуть продовжені робо-
ти, пов’язані з впроваджен-
ням на майданчику РАЕС мо-
більного дизель-генератора і
мобільних насосних установок,
які забезпечать життєздатність
блока за екстремальних при-
родних аварійних ситуацій.
Буде також визначено оцінку
технічного стану внутрішньо-
корпусних пристроїв і опорних
елементів реактора, іншого
базового обладнання і меха-
нізмів, а також розрахункового
обґрунтування допустимої кі-
лькості циклів навантаження
реакторної установки у над-
проектний період. 

— Упродовж всієї тру-
дової діяльності важлива
увага зосереджується на
підвищенні кваліфікації пер-
соналу станції, зокрема у

навчально-тренувальному
центрі. У 2013-му, з метою
ефективнішого навчання,
було проведено модерніза-
цію повномасштабних трена-
жерів, впроваджено систе-
му дистанційного навчання,
заплановано облаштуван-
ня комп’ютерного класу для
ремонтників. На якому ета-
пі нині виконання цих захо-
дів та коли очікувати оста-
точної їх реалізації? 

— Ми приділяємо особли-
ву увагу підтриманню відпо-
відності кваліфікації працівни-
ків атомної електростанції
вимогам норм, правил і стан-
дартів з безпеки. Вирішує це
важливе завдання система
підготовки персоналу, яка
реалізується навчально-тре-
нувальним центром і профе-
сійно-технічним училищем. 

Упродовж 2013 року на
повномасштабних тренаже-
рах проводилися роботи з мо-
дернізації системи нормаль-
ної експлуатації на ПМТ-440,
системи надійного живлення
0.6,4кВ, системи аварійного
охолодження активної зони і
системи індикації запобіжних
клапанів компенсатора тиску
на ПМТ-1000. 

Зважаючи на сучасні ви-
моги до організації навчаль-
ного процесу на виробництві,
на Рівненській АЕС впровад-
жена дистанційна форма
навчання, яка базується на
використанні персональних
комп’ютерів і автоматизова-
ної системи дистанційного
навчання «Веб-Аспект». Вона
дозволяє в короткі терміни
проводити навчання для вели-
кої кількості персоналу. Пер-
шочерговий акцент при впро-
вадженні дистанційної форми
навчання зроблено для реалі-
зації спеціального навчання
при виконанні робіт з підви-
щеною небезпекою. 

З цією метою ще в 2012
році прийнято рішення об-
лаштувати навчальний та ком-
п’ютерний класи на базі одно-
го з виробничих приміщень. 

Адміністрація станції усві-
домлює, що кваліфікований
персонал є основним ресур-
сом для забезпечення надій-
ної, безпечної та ефективної
роботи нашого підприємства. 

Оцінюючи роботу колек-
тиву рівненських атомників,
відзначу, що в цілому ми впо-
ралися з поставленими зав-
даннями 2013 року, за що вис-
ловлюю велику подяку всьому
персоналу станції. Та ми не
будемо зупинятися на досяг-
нутому, адже попереду у нас
багато роботи.

Лідія ШМИРКО

2—9 січня 2014 року 3№1—2 (683—684)

ОФІЦІЙНО

За значний особистий внесок у розвиток вітчизняного електрое-
нергетичного комплексу, багаторічну сумлінну працю, високий про-
фесіоналізм та з нагоди Дня енергетика постановляю:

Нагородити орденом «За заслуги» II ступеня
МАРТИЩЕНКА Сергія Володимировича — начальника реактор-

ного цеху №   1 відокремленого підрозділу «Южно-Українська АЕС»
державного підприємства «Національна атомна енергогенеруюча
компанія «Енергоатом», Миколаївська область

Нагородити медаллю «За працю і звитягу»
БРИЛЮКА Анатолія Адамовича — начальника зміни цеху відок-

ремленого підрозділу «Рівненська АЕС» державного підприємства
«Національна атомна енергогенеруюча компанія «Енергоатом»

ПЕРОВСЬКУ Наталію Борисівну — апаратника цеху відокремле-
ного підрозділу «Запорізька АЕС» державного підприємства «Націо-
нальна атомна енергогенеруюча компанія «Енергоатом»

СЕРГІЄНКА Анатолія Миколайовича — електрослюсаря цеху
відокремленого підрозділу «Южно-Українська АЕС» державного під-
приємства «Національна атомна енергогенеруюча компанія «Енер-
гоатом», Миколаївська область

Присвоїти почесне звання
«ЗАСЛУЖЕНИЙ ЕНЕРГЕТИК УКРАЇНИ»
ГАШЕВУ Михайлу Хазреталійовичу — першому заступникові

Голови Державної інспекції ядерного регулювання України, Голов-
ному державному інспектору з ядерної та радіаційної безпеки
України, м. Київ 

ГОЛОВЕНЬКУ Юрію Миколайовичу — заступникові начальника
цеху відокремленого підрозділу «Хмельницька АЕС» державного під-
приємства «Національна атомна енергогенеруюча компанія «Енерго-
атом»

КОРЖУ Віктору Володимировичу — заступникові начальника
цеху — начальнику служби відокремленого підрозділу «Запорізька
АЕС» державного підприємства «Національна атомна енергогене-
руюча компанія «Енергоатом»

ЛУК'ЯНЧУКУ Юрію Олександровичу — старшому електромонте-
рові цеху відокремленого підрозділу «Южно-Українська АЕС» дер-
жавного підприємства «Національна атомна енергогенеруюча ком-
панія «Енергоатом», Миколаївська область

СИДОРЕНКУ Павлу Анатолійовичу — начальникові реакторного
цеху №   1 відокремленого підрозділу «Рівненська АЕС» державного
підприємства «Національна атомна енергогенеруюча компанія
«Енергоатом»

ЧЕРНЕЖЕНКУ Михайлу Леонідовичу — головному фахівцеві з
енергоблоків — начальнику блока відокремленого підрозділу
«Запорізька АЕС» державного підприємства «Національна атомна
енергогенеруюча компанія «Енергоатом»

ШУМИЛУ Валерію Володимировичу — головному енергетикові
державного підприємства «Східний гірничо-збагачувальний комбі-
нат», Дніпропетровська область 

Президент України Віктор ЯНУКОВИЧ
20 грудня 2013 року

УКАЗ ПРЕЗИДЕНТА УКРАЇНИ №694/2013
ПРО ВІДЗНАЧЕННЯ ДЕРЖАВНИМИ НАГОРОДАМИ УКРАЇНИ

(Витяг)

ТРУДОВИЙ КОЛЕКТИВ — ОСНОВА РОЗВИТКУ ПІДПРИЄМСТВА

ДЛЯ РІВНЕНСЬКИХ АТОМНИКІВ 2014-й — РІК
ВАЖЛИВИХ ЗАВДАНЬ

Яким видався для коллективу 2013 рік? Про це роз-
повідає генеральний директор Рівненської АЕС Павло
ПАВЛИШИН:

Пуск энергоблока №1 ЮУАЭС: 
день вчерашний — день сегодняшний

Срок эксплуатации первого энергоблока-миллионника
Южно-Украинской АЭС продлен на 10 лет. Для семитысяч-
ного коллектива Южно-Украинского энергокомплекса, это
по праву стало главным событием прошлого года. О том,
какие чувства вызвала эта трудовая победа у самих атом-
щиков — моноинтервью газете.



— Вот вы пришли на
ХАЭС, с чего начинали?

— Начинали с нового обра-
зования, скажем так, то есть
нам приходится готовиться,
проходить обучение, потом
сдавать экзамены и приступать
к самостоятельной работе. По-
тому что специфика работы на
АЭС все-таки немножко другая,
нежели было в СМСЧ.

Главная цель нашего отде-
ла, который находится в штате
ОП ХАЭС и относится к «соци-
альной» службе атомной стан-
ции, — это сохранение здо-

ровья и трудоспособности рабо-
тающего персонала станции,
предупреждение профессио-
нальных заболеваний. В нашу
задачу входит организация ме-
дицинских осмотров всех ви-
дов, то есть мы проводим
медосмотры периодические,
при трудоустройстве и все
остальные виды таких профи-
лактических мероприятий. На
станции работает свыше 5
тысяч человек, и не только во
вредных, но и в нормальных
условиях труда, а также на
работах, которые могут привес-

ти к распространению инфек-
ционных заболеваний. И поэто-
му мы тесно сотрудничаем с
медсанчастью в Нетешине —
это единственное медицинское
учреждение, которое проводит
организованные нами меди-
цинские осмотры. Их цель —
раннее выявление общих, в том
числе и предупреждение про-
фессиональных заболеваний,
назначение на ранних стадиях
адекватного лечения, опреде-
ленного обследования и недо-
пущения в дальнейшем разви-
тия каких-то осложнений или
профессиональных заболева-
ний. Медосмотры — это регу-
лярные мероприятия, которые
проводятся в течение года. Мы
составляем в связи с этим
договор с СМСЧ-4, следим за
правильностью его выполнения
и готовим соответствующий
документ для оплаты ХАЭС
данных работ, услуг. Также мы
занимаемся учетом заболева-
ний с временной утратой тру-
доспособности. И, по мере воз-
можности, анализируем забо-
леваемость с ВУТ для того,
чтобы выявить некоторую зако-
номерность: в каких цехах, чем
люди болеют, как они болеют, с
какой продолжительностью, ка-
кой удельный вес таких-то забо-
леваний. Это процесс рутинный,
который более присущ, навер-
ное, медицинским работникам,
занятым в медсанчасти. Ну и
какую-то часть и мы с ними
тоже этой работой занимаемся.
В ОП ХАЭС, кстати, идет четкое
снижение временной утраты
трудоспособности с 2008 года,
когда начали делать такой ана-
лиз. ВУТ, в общем-то, один из
основных показателей.

— А ваша работа сопри-
касается как-то с профсоюз-
ным комитетом Хмельниц-
кой АЭС?

— Основная точка сопри-
косновения — оздоровление
персонала. Согласно 246-му
приказу Минздрава Украины о
медосмотре работников оп-
ределенных категорий,  медуч-
реждение по окончании медо-
смотра готовит по предприя-
тию заключительный акт, куда
вносит списки работников,
которые по результатам медо-
смотра нуждаются в оздоров-
лении, то есть в санаторно-
курортном лечении. И такие
списки вместе с заключитель-
ными актами с целью ознако-
мить и для дальнейшей работы
передаем в профком ХАЭС,
который путевки выделяет по
предъявлении справки работ-
ником о том, что он нуждается

в санаторно-курортном лече-
нии.

— Евгения Владимиров-
на, вот на конференциях тру-
дового коллектива НАЭК
«Энергоатом» атомщики, в
частности профсоюзные ак-
тивисты из ХАЭС, актуализи-
руют периодически вопросы
по медосмотрам с каким-то
негативным оттенком в отно-
шении медработников, кото-
рые их проводят. Почему?

— Вы знаете, если бы я там
присутствовала, то смогла бы
ответить на вопросы, которые
по этому поводу возникают.

— СМСЧ проводит медо-
смотры на своей же базе,
правильно?

— Да. Потому сами видите,
тут, в пределах помещения
здравпункта, проводить медо-
смотры практически невоз-
можно. Здесь нет специально-
го оборудования и прочего, что
необходимо.

— Кроме медосмотров,
проводится медработника-
ми, например, профилакти-
ческая работа?

— Согласитесь, что люди
сегодня еще не совсем пони-
мают, что времена бывшего
Союза, когда медицина была
бесплатная, уже закончились.
Поэтому человек должен знать,
что заботиться о своем здо-
ровье ему надо в первую оче-
редь самому, то есть без напо-
минаний. Не секрет  ведь, что
атомщики уже тоже потихонечку
стареют. Ведь, когда создава-
лись АЭС, 20 там, 30 лет назад,
сюда устраивались на работу в
основном молодые люди. Они
уже отработали эти годы и,
естественно, постарели, в связи
с чем, разумеется, приобре-
ли определенные возрастные
заболевания, к которым отно-
сятся заболевания сердечно-
сосудистой системы, опорно-
двигательного аппарата и дру-
гие. Вот эти все заболевания не
требуют экстренной помощи, но
здесь необходимо постоянное
наблюдение и профилактиче-
ское амбулаторное лечение.
Думаю, что работники пришли к
какому-то определенному вы-
воду, что лучше поддерживать
состояние своего здоровья на
таком уровне, чтобы можно
было оставаться трудоспособ-
ным. Вернее, то, что ты болен,
это еще не всегда говорит о
том, что ты нетрудоспособен.
Ведь хронические заболевания,
если диагноз поставлен, они
есть, были, будут. И тенденция
медицины в настоящее время
такая, что лечение, скажем,

сердечно-сосудистых заболе-
ваний должно, в общем-то,
проводиться постоянно, не
периодически. И, думаю, что
доктора проводят определен-
ную работу и в период медо-
смотра, и во время между ними
для того, чтобы назначить
адекватное лечение, чтобы,
все-таки, была меньшая утрата
трудоспособности. Вот мое
такое мнение по поводу профи-
лактической работы с точки
зрения медицины. Надо ска-
зать, что профилактическая
работа проводится еще и
профкомом, потому что сана-
торно-курортное лечение тоже
один из методов проведения
лечения, которое может замед-
лить прогрессирование забо-
левания или  можно добиться
его стойкой ремиссии. Потому
что заболевания опорно-двига-
тельного аппарата, считаю,
требуют стабильного санатор-
но-курортного лечения. Ведь
не обязательно, чтобы было
медикаментозное лечение пос-
тоянно, которое применяет
достаточно агрессивные про-
тивовоспалительные аппара-
ты, а так физио- и водолече-
нием и другими методами в
здравницах можно поддержи-
вать себя в нормальном сос-
тоянии. То же самое относится
к заболеваниям желудочно-
кишечного тракта.

Атомщики болеют так же,
как и все люди. На первом
месте у нас ежегодно стоят
острые заболевания органов
дыхания. Знаете, в 2011 году, в
связи с возникновением вопро-
са о достройке 3-го и 4-го
энергоблоков ХАЭС, проводи-
лись общественные слушания
согласно Закону Украины. И
готовилась информация имен-
но по заболеваемости в регио-
не. Хочу сказать, что Нетешин
сам по заболеваемости не
лидирует по Хмельницкой
области, в том числе и по ново-
образованиям. Все-таки, на-
верное, здесь немаловажно то,
что люди, нетешинцы, регуляр-
но проходят медосмотры, то
есть можно выявить заболева-
ние на ранней стадии. А в таких
районах, как Дунаевецкий и
других, которые находятся
вдали от Нетешина и располо-
женной здесь АЭС, там, в
основном, проживает сельское
население, имеющее меньше
возможности для прохождения
медосмотров, получения ка-
кой-то своевременной меди-
цинской помощи.

— Здравпункт на ХАЭС
автономно действует?

— Наш здравпункт, соглас-
но приказу №  33 Минздрава
Украины о типовом штатном
расписании, относится к СМСЧ,
так как ХАЭС предприятие
режимное. Сама же атомная
станция обеспечивает здрав-
пункт помещением, энергети-
ческими ресурсами и так да-
лее. А вот зарплата начисляет-
ся сотрудникам здравпункта
как штатным работникам по
линии СМСЧ.

У нас есть деловые взаи-
моотношения, но здравпункт
не находится, скажем так, под
руководством отдела охраны
здоровья ХАЭС. Это совер-
шенно другая структура, там
есть своя заведующая, свои
правила деятельности. Я уже
говорила, что болезнь еще не
означает, что работник должен
получить больничный лист.
Болезнь и временная утрата
трудоспособности — несколь-
ко разные вещи. Если назнача-
ет доктор лечение, человек
может придти в здравпункт
ХАЭС и пройти здесь какие-то
процедуры в обеденный пере-
рыв, до или после работы.
Здравпункт работает кругло-
суточно.

— Что бы вы как специа-
лист посоветовали атомщи-
кам и не только как беречь
свое здоровье?

— Чтобы быть здоровым,
нужно быть оптимистом, да. Не
желать никому зла и быть доб-
рожелательным к людям. Во-
вторых, все-таки постоянно
проходить медосмотр, даже,
если вы не работаете на АЭС.
Потому что раннее выявление
заболевания, даже самого
страшного, может привести к
выздоровлению, или к стойкой
ремиссии, без симптомов, без
прогрессирования. Этим вы
сохраняете здоровья. А в плане
профилактики, естественно,
надо вести здоровый образ
жизни. И вот в этом направле-
нии профком ХАЭС ведет тоже
очень активную работу. Под его
эгидой очень часто органи-
зуются соревнования спортив-
ные, регулярные «поездки вы-
ходного дня», которые можно
назвать психоэмоциональной
разгрузкой для работников и
членов их семей, состязания
рыбаков, которые выезжают на
природу, водоемы, кто сколько
там карасей поймает, тоже
относится к здоровому образу
жизни.

Беседовал 
Николай ВАРЧИН
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ВІДКРИТИЙ ЛИСТ ПРЕМ’ЄР-МІНІСТРУ УКРАЇНИ

Ядерная энергетика — становой хребет электроэнергетики Украины 
и основа энергетической независимости, поэтому ее надежное
функционирование является вопросом национальной безопасности

Члены Общественного
совета при Государствен-
ной инспекции ядерного
регулирования Украины
обратились с открытым
письмом к Премьер-ми-
нистру Украины по поводу
недостаточного финанси-
рования мероприятий по
безопасности украинских
АЭС. Такое решение Об-
щественный совет при
ГИЯРУ принял на заседа-
нии 4 декабря 2013 года в
связи с беспокойством по
поводу ситуации, сложив-
шейся с финансированием
мероприятий Комплекс-
ной (сводной) программы
повышения безопасности
энергоблоков АЭС.

«Установленный Нацио-
нальной комиссией, осущест-
вляющей государственное
регулирование в сфере энер-
гетики, тариф на производ-
ство электроэнергии для ГП
НАЭК «Энергоатом» 22,2
коп./кВт/ч. является одним
из самых низких среди гене-
рирующих компаний в мире
и на сегодня почти втрое
ниже тарифа на электроэ-
нергию, которая произво-
дится отечественными теп-
ловыми электростанциями.
Этот тариф не удовлетворя-
ет потребности эксплуати-
рующей организации и не
позволяет в полной мере
обеспечивать комплекс ме-

роприятий по повышению
безопасности эксплуата-
ции энергоблоков, особен-
но учитывая то, что для 9 из
них до 2020 года истекает
30-летний проектный срок
эксплуатации. При этом
только в 2014—2015 годах
истекает проектный срок
эксплуатации трех энергоб-
локов — ЗАЭС-1, ЮУАЭС-2,
ЗАЭС-2.

В случае если не будут
реализованы все меры по
повышению безопасности
на этих энергоблоках с учетом
постфукусимских мероприя-
тий, энергоблоки должны
быть остановлены. Напоми-
наем, что обеспечение фи-
нансовыми ресурсами под-
держания необходимого
уровня безопасности ядер-
ных установок в течение всех
этапов их жизненного цикла
— это не только норма на-
ционального законодатель-
ства (Закон Украины «Об
использовании ядерной энер-
гии и радиационной безопас-
ности»), но и международные
обязательства Украины, ко-
торая является Стороной
Конвенции о ядерной безо-
пасности (статьи 8, 9, часть
первая статьи 10 Конвен-
ции).

Кроме того, вопрос бе-
зопасности украинских АЭС
контролируется не только
национальным органом ре-

гулирования ядерной и ра-
диационной безопасности
— Госатомрегулирования
Украины, но и международ-
ными организациями —
МАГАТЭ, ВАО АЭС и являет-
ся предметом постоянного
внимания мирового ядерно-
го сообщества.

Дискриминационная та-
рифная политика относитель-
но ГП НАЭК «Энергоатом»
нашла яркое подтверждение
в постановлении Кабинета
Министров Украины №   648
от 04.09.2013 года, которым
вносились изменения в Ком-
плексную (сводную) прог-
рамму повышения безопас-
ности энергоблоков АЭС.
Так, финансирование Прог-
раммы в 2013 году предус-
матривает 2 млрд. 965 млн.
грн. за собственные сред-
ства НАЭК «Энергоатом»,
при этом отмечено, что за
счет тарифа профинансиро-
вано будет только 726,7 млн.
грн. Аналогичная ситуация
запланирована правитель-
ством и в 2014 году — из
необходимых 3 млрд. 051
млн. грн. в тариф будет
включено всего 726,7 млн.
грн. В то же время НКРЭ
включила в тариф на элек-
троэнергию, производимую
компанией ДТЭК, которая
находится в частной соб-
ственности, 2,5 млрд. грн.
на модернизацию ТЭС, при

том, что ее тариф втрое вы-
ше атомного. 

В течение 2013 года из-
за уменьшения производ-
ственного плана и введения
беспрецедентных диспет-
черских ограничений для
АЭС Украины (за 10 месяцев
— 8,6 млрд. кВт/ч) в пользу
увеличения производства
электроэнергии ТЭС прави-
тельство лишило НАЭК «Энер-
гоатом» возможности зара-
ботать средства, необходи-
мые для реализации всех
мероприятий по повыше-
нию безопасности. При этом
налог на несуществующую
прибыль Кабинет Минист-
ров Украины обязал выпла-
тить еще в январе 2013 года
в размере 1,5 млрд. грн. Как
известно, по итогам 10 ме-
сяцев 2013 года, чистый
убыток НАЭК «Энергоатом»
составил 4,65 млрд. грн.
Кредитная задолженность
Компании достигла уже 6,8
млрд. грн. и увеличивается
с каждым месяцем. В то же
время ГП «Энергорынок» за-
должал НАЭК с учетом пре-
дыдущих лет более 6 млрд.
грн., что сопоставимо с бес-
платной работой всех энер-
гоблоков АЭС в течение 3,6
месяца. Правительство до
сих пор не нашло механиз-
мов решения этой долговой
проблемы, хотя Украина со-
бирается внедрять новую

модель рынка электроэнер-
гии в соответствии с законом
«Об основах функционирова-
ния рынка электроэнергии»,
который подписан Прези-
дентом Украины в ноябре
2013 года.

Кроме того, правитель-
ство не внесло на ратифика-
цию Соглашения между
НАЭК «Энергоатом» и ЕБРР
и Евроатом относительно
кредитов в объеме 600 млн.
евро на повышение безо-
пасности украинских АЭС.
Таким образом, Компания
не получила в 2013 году 159
млн. грн., как это планиро-
валось в соответствии с
постановлением Кабинета
Министров Украины №    648
от 04.09.2013 года «О внесе-
нии изменений в Комплекс-
ную (сводную) программу
повышения безопасности
энергоблоков АЭС», хотя с
момента подписания согла-
шений прошло достаточно
времени.

Ядерная энергетика яв-
ляется становым хребтом
электроэнергетики Украины
и основой ее энергетиче-
ской безопасности, поэтому
вопрос ее безопасного функ-
ционирования является воп-
росом национальной бе-
зопасности. Страна, пе-
режившая Чернобыльскую
катастрофу, заслуживает со
стороны своего правитель-

ства более тщательного от-
ношения к безопасности экс-
плуатации действующих АЭС
и выполнения им междуна-
родных обязательств. Двад-
цатилетние усилия атом-
щиков, направленные на
повышение уровня безопас-
ности украинских АЭС, соо-
тветствующего международ-
ным стандартам, оказание
технической помощи между-
народным ядерным сообще-
ством не должны быть ниве-
лированы в течение 2013 и
2014 годов из-за отсутствия
средств», — говорится в заяв-
лении.

Общественный совет при
ГИЯРУ просит Премьер-ми-
нистра рассмотреть вопрос
тарифной политики в отно-
шении государственной ком-
пании НАЭК «Энергоатом» и
дать соответствующие пору-
чения для исправления си-
туации по финансированию
мероприятий в рамках Комп-
лексной программы повыше-
ния уровня безопасности
энергоблоков АЭС.

Заявление подписали
члены Общественного со-
вета при Госатомрегулиро-
вания Украины: Денисенко
Артур, Захаров Владимир,
Кошарна Ольга, Купный Ва-
лентин, Майборода Ок-
сана, Самойленко Юрий,
Скрипко Елена

ГОЛОВНИЙ КРИТЕРІЙ — ЗДОРОВ’Я ПРАЦІВНИКА

О том, что здоровье составляет важнейшую цен-
ность в нашей жизни, знает каждый, но вспоминает о
нем большинство из нас, когда уже надо обращаться к
врачу, когда, как говорится, припекло и наступила
болезнь. А ведь предупредить ее, обрести возмож-
ность как можно дольше чувствовать себя в добром
духе и здравии самым лучшим образом может поспо-
собствовать профилактика — действенное препят-
ствие на пути ко всякого рода заболеваниям. В ОП
«Хмельницкая АЭС» ею, в частности, занимается отдел
охраны здоровья, который, возглавляет Фабьянчук
Евгения Владимировна (на снимке). По образованию,
рассказывает она корреспонденту газеты, в Благове-
щенском государственном мединституте я — врач
общей практики. Так получилось, что в 2010 году при-
шла на работу в ОП ХАЭС в качестве начальника отде-
ла охраны здоровья. До этого была в СМСЧ №    4 г.
Нетешин, сначала — участковым терапевтом, а потом
— ведущим специалистом терапевтической службы
поликлиники. Основной мой трудовой путь связан с
медсанчастью, с 1996 года. В г. Нетешин я попала
потому, что мой муж отсюда родом. Петр Васильевич
также работает на ХАЭС, в службе главного технолога.
Двое детей, уже взрослых, у нас. Младший сын
Алексей учится в Севастопольском университете
ядерной энергии и промышленности за счет атомной
электростанции. «Надеюсь, что это будет подготов-
ленный, образованный специалист, который придет на
АЭС, получит рабочее место и в последующем будет
хорошим нормальным специалистом». Дочь Елена
пока «сидит» дома с двумя маленькими детьми.

ПРОФИЛАКТИКА — ДЕЙСТВЕННАЯ ПРЕГРАДА НА
ПУТИ К ПРОФЕССИОНАЛЬНЫМ ЗАБОЛЕВАНИЯМ
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НАЙПОТУЖНІША СИЛА ГРОМАДЯНСЬКОГО СУСПІЛЬСТВА —ПРОФСПІЛКИ: 
ДО ДНЯ НАРОДЖЕННЯ АТОМПРОФСПІЛКИ УКРАЇНИ — 23 СІЧНЯ

ФПУ: ХРОНІКА МАЙНОВОГО ТИСКУ

права і гарантії діяльності професійних спілок України
10 грудня 2013 року

Федерація професійних
спілок України отримала
вимогу Державної вико-
навчої служби Шевченків-
ського районного управ-
ління юстиції у м. Києві,
внесену на виконання Ух-
вали Печерського район-
ного суду м. Києва, про
негайне звільнення та за-
борону знаходитися у при-
міщеннях Будинку спілок
на Майдані Незалежності,
2 будь-яким особам, крім
працівників Підприємства
«Господарське управління
ФПУ» та охоронної фірми.

Таким чином, Феде-
рація профспілок України,
понад 40 всеукраїнських
профспілок, її членських
організацій, позбавлені
можливості здійснювати
свою основну функцію —
захист прав та інтересів
членів профспілок.

Президія Федерації про-
фесійних спілок України
висловила протест з цього
приводу і заявила, що за-
борона перебування у Бу-
динку спілок керівників та
працівників апарату ФПУ,
Київської обласної ради
профспілок, всеукраїнських
профспілок перешкоджає
їх законній діяльності, взає-
модії колегіальних органів
ФПУ на всіх інших рівнях і,
фактично, паралізує робо-
ту профспілок. 

Водночас це створює
передумови неконтрольо-
ваного використання Бу-
динку спілок, ставить його
збереження під загрозу в
цілому.

Понад те, обмежують-
ся права членів профспі-
лок на участь у діяльності
профспілок, вільний дос-
туп до профспілкових ор-
ганів, що суперечить Конс-
титуції України, законам
України, нормам Конвен-
цій МОП №     87 «Про свобо-
ду асоціації та захист
права на організацію» та 
№  98 «Про застосування
принципів права на органі-
зацію і ведення колектив-
них переговорів».

Президія ФПУ поінфор-
мувала Президента Украї-
ни, Міністерство юстиції
України, Міністерство внут-
рішніх справ України, Ге-
неральну прокуратуру Ук-
раїни, Уповноваженого Вер-
ховної Ради України з прав
людини про реальну заг-
розу профспілковим правам
та можливостям ведення
профспілкової роботи в цей
складний для України час і
звертається з вимогою не-
відкладно вжити заходів
щодо відновлення повно-
цінної діяльності ФПУ, яка
об’єднує у своїх лавах по-
над 8 млн. членів профспі-
лок.

Тільки у другій декаді
грудня 2013 року судами
було прийнято 11 рішень
щодо передачі профспіл-
кових об’єктів на користь
Фонду державного майна
України. Все це незважаю-
чи на те, що більше ніж пів-
століття всі ці об’єкти на-
лежали профспілкам.

Чи очікують ці об’єкти
соціального значення на
розквіт під правлінням Фон-
ду державного майна Украї-
ни? Перепродаж у приватні
руки? Перепрофілювання? 

Федерація професій-
них спілок України оскар-

жуватиме ці рішення і на-
далі обстоюватиме права
соціально незахищених
верств населення на оздо-
ровлення та відпочинок. 

Міністерство юстиції
отримало і опрацьовує
звернення ФПУ щодо не-
гативних наслідків рішення
Печерського суду щодо
недопущення на робочі
місця керівників і праців-
ників більш ніж 40 Всеук-
раїнських профспілок та
Федерації профспілок Ук-
раїни.

ФПУ акцентувала увагу
Міністерства юстиції, що
перешкоджання діяльності
профспілок суперечить на-
ціональному законодавству
та ратифікованій Україною
Конвенції Міжнародної ор-
ганізації праці №   187 «Про
свободу асоціації та захист
прав на організацію» та 
№  98 «Про застосування
принципів права на органі-
зацію та ведення колек-
тивних переговорів».

У зв’язку з подіями на
Майдані Незалежності у
місті Києві 1 грудня 2013
року слідчі продовжують
масово допитувати спе-
ціалістів, керівників та ін-
ших працівників ФПУ та
членів її виборних органів.
З цього приводу керів-
ництво ФПУ звернулося до
начальника Київської мі-
ської міліції і Міністра внут-
рішніх справ України.

Уже допитано понад 60
осіб, більше 100 отримали
повістки та виклики най-
ближчим часом до слідчих
органів, частину раніше
допитаних викликають на
допити повторно. Це об-
межує можливості штат-
них профспілкових праців-
ників щодо виконання ни-
ми посадових обов’язків,
дезорганізується робота
центрального органу проф-
спілок, її членських органі-
зацій, що негативно впли-
ває на діяльність всієї
організації. 

Крім того, Ухвалою Пе-
черського районного суду
у м.Києві взагалі заборо-
нено профспілковим пра-
цівникам перебувати на
робочих місцях у Будинку
спілок. Порушується та-
кож доступ членів проф-
спілок до своїх виборних
органів.

Такі дії правоохорон-
них органів є нічим невип-
равданими і перешкоджа-
ють законній діяльності
профспілок. Очевидно, що
працівники не знаходили-
ся на роботі під час подій 1
грудня 2013 року в Бу-
динку спілок, оскільки це
був вихідний день. 

У цій ситуації ФПУ, зва-
жаючи на прийнятий Вер-
ховною Радою України За-
кон «Про усунення нега-
тивних наслідків та недо-
пущення переслідування
та покарання осіб з приво-
ду подій, які мали місце під
час проведення мирних
зібрань» у частині закриття
всіх кримінальних провад-
жень, відкритих з приводу
акцій протесту та масових
заходів у період з 21 лис-
топада 2013 року, зверну-
лася до міліційних висо-
копосадовців із прохан-
ням вжити заходів, які 
б сприяли відновленню
повноцінної роботи проф-
спілок.

Україна — колиска профспілок Східної Європи
Викликано життям

Атомпрофспілка. Тобі — 22. Твоя хреще-
на мати — Рада голів профспілкових органі-
зацій атомних станцій та НВО «Прип’ять».

Про твої здобутки уже 14-й рік широко
розповідає газета «Атомник України». З пер-
ших днів заснування ти стала провідною в
профспілковому середовищі, вступила до
IСЕМ, як і Федерація профспілок України —
до Міжнародної конфедерації. 

Сьогодні у міжнародному профспілково-
му товаристві об’єднано чи не більше насе-
лення Земля. То коли, де і чому виникли проф-
спілки? Звичайно, їх поява викликана самим
життям. Технічна революція у Західній Європі
призвела до промислового перевороту, пере-
ходу від ремісничої ручної праці до машинно-
го виробництва, капіталістичного способу
життя. Все це спричинило зміну складу сус-
пільства. З’явилося два суб’єкти, які проти-
борствують: буржуазія і робітники.

Відсутність будь-яких законів про працю,
нещадна експлуатація та цілковита безправ-
ність малозабезпечених, сімейні злидні зму-
шували найманих працівників гуртуватися,
створювати каси взаємодопомоги, страйкові
комітети, товариства, формувати і висловлю-
вати власникові та владі свої вимоги.

Тож причиною появи профспілок стало
соціально-економічне невдоволення робіт-
ників, а приводом — консолідація зростаю-
чої чисельності робітничого руху.

Процес розшарування в суспільстві при-
скорила Англійська буржуазна революція
1640—1660 років, яка привела до влади бур-
жуазію та сприяла успішному розвитку капіта-
лізму в країні та світі.

На початковій стадії боротьба за покра-
щення матеріального стану мала неоргані-
зований, стихійний характер. Робітники руй-
нували машини, а пізніше почали вдаватися
до страйків. Силові дії знедолених людей
стривожили підприємців і владу. В результа-
ті було прийнято закон (1769 рік), який суво-
ро карав руйнівників, а невдовзі проти них
було запроваджено смертну кару, що стало
приводом до організованої боротьби.

За відсутності дійової робітничої партії
хтось мав очолити робітничий рух. Такою
силою у 70—80-х роках XVIII століття стали
робітничі об’єднання, які подекуди називали
себе профспілками. Саме тому Англію нази-
вають їх батьківщиною.

Слідом за Англією історія зафіксувала
факт створення наприкінці XVIII століття
профспілок у Франції та Америці, а у 20-х ро-
ках ХIХ століття — у Німеччині.

Джерело профспілкового 
руху Східної Європи

Передумови. З розпадом Київської Русі,
на думку вчених, на етнічній основі утворю-
ється Українська держава, що проіснувала з
1202 року до 1377 року, до завоювання пан-
ською Польщею західноукраїнських земель.

Перехід Східної Галичини (1772 рік) від По-
льщі до Австрії сприяв виходу краю із застою.

Від початку свого утвердження на нових
землях гамбурзька влада почала активно
освоювати нову територію, ламати серед-
ньовічні цехові порядки та вкладати свій
капітал у найбільш привабливі галузі вироб-
ництва (виготовлення меблів, взуття, пива,
шоколаду), що призвело до зростання робіт-
ничого середовища. Наприклад, якщо на
кінець XVIII століття на підприємствах Львова
працювало менше тисячі ремісників і робітни-
ків, то за два десятиліття їх чисельність зрос-
ла втричі. До числа великих підприємств (за
мірками того часу) належали завод сільсько-
господарського виробництва та добре розви-
нена поліграфічна промисловість. 

Звичайно, оновлена Західна Європа
істотно вплинула на сусіда. Україна стала
центром Східної Європи стосовно зарод-
ження та розвитку профспілкового руху.

Докази
Львів. 6 листопада 1817 року. У друкарні

Л. Піллера створюється каса добровільних
пожертв для хворих робітників.

Листопад 1856 року. Робітники друкарень
міста об’єднують свої каси в «Союз взаємної
друкарської допомоги».

Початок 1868 року. Засновано «Промис-
лове товариство чоловічих та жіночих крав-
ців» і молодіжне товариство «Зоря».

Вересень 1868 року. Три представники
профспілок краю беруть участь у роботі Пер-
шого конгресу профспілок у Берліні.

Січень 1870 року. Профспілка «Това-
риство поступове» проводить страйк друка-
рів.

30 січня 1870 року. Власники друкарень
приймають умови Тарифної комісії това-
риства. Удвічі підвищуються тарифні ставки.
Тривалість робочого дня обмежується 10
годинами.

1899 рік. На базі існуючих профспілок міста
створюється керівний орган «Профспілкова
комісія». Комісія об’єднує профспілки полігра-
фістів, торгових працівників, бляхарів, шевців,
малярів, склярів, металістів. Загалом понад 2
тисячі спілчан, а також профспілкові товариства
«Сила», «Праця», «Братерство». Комісія стає
керівним органом Східної Галичини.

Із запізненням майже на століття з відо-
мих причин профспілковий рух із Західної
України поширюється на Східну Україну, яка
входила до складу Російської імперії. Крім
характерних для Західної Європи робітничих
організацій, у Східній Україні з’являються
нові, більш демократичні формування.

Дніпропетровськ, Луганськ. Початок 1905
року. За домовленістю з адміністрацією (відпо-
відно) паровозобудівного та металургійного
заводів створюються депутатські та делегат-
ські збори.

Миколаїв. 24 березня 1905 року. За зго-
дою сторін суднобудівного заводу підпи-
суються правила про порядок виборів депу-
татів від робітників, про їхні повноваження,
функції заводських зборів депутатів.

Харків. 1 лютого 1905 року. Після пере-
можного страйку між робітниками і директо-
ром машинобудівного заводу укладається
перша письмова угода про створення завод-
ської комісії. Визначаються її права та
обов’язки, порядок виборів членів комісії.

Права комісії: вести переговори з ди-
ректором заводу; брати участь у розгляді
змін розцінок відрядних робіт; з’ясовувати
причини звільнення робітників; розглядати
конфлікти між робітниками і адміністрацією;
спостерігати за проходженням і витратами
капіталу.

Згідно з договором на заводі на півгоди-
ни скорочувалася тривалість робочого дня,
визначався розмір заробітної плати та поря-
док її виплати.

У Нарисах історії профспілок України
(2002 рік) ця угода називається першим
колективним договором. А хіба це не є скла-
довою подальших прав профспілкових комі-
тетів?

Перша половина 1905 року. Початок ство-
рення профспілок дрібних підприємців, реміс-
ників дрібних майстерень. Вони з’являються у
Катеринославі, Києві, Кременчуці, Миколає-
ві, Одесі, Полтаві та багатьох інших містах
України.

За прикладом Львівської комісії проф-
спілок у вересні 1905 року у Харкові (вперше
на території царської Росії) створюється
Центральне бюро професійних спілок (а їх у
місті було 13), ініціюється створення такого
міжспілкового органу в Росії. Профспілками
міста друкується газета «Союз» і «Труд». У
Катеринославі журнал «Вестник труда», в
Одесі «Южный профессиональный листок»,
«Рабочее дело».

З наведених прикладів видно, що Ук-
раїна стає центром зародження та розвитку
профспілок у Східній Європі.

Обмеження свободи. 
Втрата самостійності

Лише факти. Львів. Листопад 1848 року.
Поліція закриває першу профспілкову газету
«Приватний службовець».

Грудень 1872 року. Розпуск владою
«Товариства поступове». 7 квітня 1870 року
влада Австро-Угорщини вносить доповнення
до конституції, яким працедавцям надається
право вдаватися до антистрайкових заходів,
зокрема локаутів, штрейкбрехерства. Перед-
бачається ув’язнення до трьох місяців осіб,
через діяльність яких припинялася робота. 

З відновленням Польської держави
(1911 рік) наступ на життя українців, які про-
живають у Східній Галичині, посилюється.

Приймається низка урядових циркулярів,
спрямованих на обмеження діяльності, а то й
ліквідації профспілок. Побоюючись їх активної
діяльності, уряд 8 лютого 1919 року видає дек-
рет «Про уніфікацію та централізацію профспіл-
кового руху». Влада ставить завдання спряму-
вати роботу всіх діючих профспілок у русло
лояльного загальнонаціонального руху.

Конкретну реорганізацію профспілок на
західноукраїнських землях передбачав ще
один урядовий декрет «Про організацію тим-
часової влади другої інстанції» та інструктив-
ний лист Міністерства внутрішніх справ Польщі
«Про профспілки». Міністерство наполягало на
терміновому скликанні з’їзду старост. Ста-
вилося завдання вирішити питання реоргані-
зації, підпорядкування та діяльності профспі-
лок, їх реєстрації і контролю за їх діяльністю.
Від профспілок вимагалося внести до своїх
статутів зміну щодо підпорядкованості, запро-
вадження діловодства польською мовою,
визначення свого ставлення до держави.

Переєстрації підлягали лише ті проф-
спілки, статути яких було зареєстровано
Головним інспектором праці. Профспілки,
засновані за часів Австро-Угорської та
Російської імперії, польська влада ліквідовує.
Вже у 1923 році на землях Західної України не
залишилося жодної такої профспілки.

Великим ударом для профспілок краю став
розпуск у 1937 році Львівських окружної ради та
Окружної комісії профспілок, діяльність яких
поширювалася на Волинське, Львівське, Ста-
ніславське та Тернопільське воєводства. Однак
робота на їх територіях перебувала під безпосе-
реднім контролем державних відділів воєводств
у справах профспілок.

Деструктивну роль у профспілковому
русі Західної України зіграв польський націо-
нальний рух, який називав себе надкласовим.

Не легшим було становище профспілок
Східної України у складі Російської імперії.

4 березня 1906 року приймається Закон
«Тимчасові правила про професійні товариства,
які засновуються для осіб торговельних і про-
мислових підприємств, чи для власників цих
підприємств».

Закон, на перший погляд, начебто сти-
мулював легальні форми самоорганізації,
сприяв розвитку профспілкового руху, але
правилами; обмежувалося коло професій
робітників і службовців, яким дозволялося
об’єднуватись у профспілки. Цієї можливос-
ті позбавлялися залізничники, працівники
пошти і телеграфу, службовці банків та інших
державних установ, сільськогосподарські
працівники. Заборонялося накопичувати
антистрайковий фонд. Економічна діяльність
профспілок обмежувалася з’ясуванням стану
робітників. Не дозволялося створювати
загальні профспілки, а у виробничі проф-
спілки об’єднувати декілька однотипових
дрібних організацій. Не дозволялося ство-
рювати обласні, всеросійські профспілки. 

Профспілки могли отримувати дозвіл на
існування лише після з’ясування поліцією їх
благонадійності та затвердження їх статутів
у органах влади.

Побоюючись організованого руху за
свої права, «Тимчасові правила» спрямову-
вали будівництво профспілок за цеховою
системою. Із запровадженням цих правил у
Кримінальний кодекс було внесено допов-
нення, яким передбачалося покарання до 3-х
місяців арешту за порушення цих правил.

Із уведенням у дію «Тимчасових правил»
влада розпочала масове закриття профспі-
лок, відмовляла їм у реєстрації. Наприклад,
миколаївський генерал-губернатор мотиву-
вав відмову у реєстрації «шкідливим спряму-
ванням їх діяльності». Наприкінці 1906 року
по Україні було відмовлено у реєстрації 104
профспілкам, а 53 — закрито, заарештовано
193 членів правлінь профспілок, майже
половину з яких відправлено до Сибіру.

Після 1917 року із самостійністю проф-
спілок в Україні практично було покінчено.
Припинено діяльність Всеукраїнської цент-
ральної ради профспілок. Замість неї утво-
рюється організаційно-інструкторське бюро
ВЦРПС по Україні, пізніше перетворене на
бюро Півдня Росії ВЦРПС, а після утворення
СРСР і українське бюро ВЦРПС.

Організаційна структура профспілок
Радянського Союзу не передбачала існуван-
ня в республіках профспілок. Колишні укра-
їнські профспілки стали організаціями проф-
спілок Союзу РСР.

Час спливав. Але організації профспілок
республіки не втратили надії мати в державі
Україна (за Конституцією) свої самостійні
профспілки.

Борис ВОЛОШИН, 
колишній працівник профспілок України,

член Атомпрофспілки України
(Далі буде)

ПРОФСПІЛКИ І ГРОМАДЯНСЬКЕ СУСПІЛЬСТВО. ПОТОЧНИЙ МОМЕНТ

Юрій КУЛИК: «Федерація профспілок України поза політикою, її
головне завдання — соціально-економічний захист людей»

Виступаючи перед жур-
налістами, Голова Федерації
профспілок України Юрій
Кулик зазначив, що ФПУ у
своїх статутних документах
задекларувала: вона поза
політикою, не підтримує
жодної політичної партії. І
завжди дотримується цього
принципу. «Коли були вибо-
ри до Верховної Ради, ми
прийняли рішення, що кож-
на членська організація са-
мостійно визначається у
своїх політичних уподобан-
нях, — підкреслив Юрій Ку-
лик. — Тому, коли дехто з
політиків говорить, що вони

діють від імені 8 млн. членів
профспілок (а саме стільки
об’єднує зараз ФПУ), це
просто неправда. Тому ми
поза політикою. Ми підтри-
муємо вітчизняного товаро-
виробника, виступаємо за
створення нових робочих
місць, своєчасну виплату і
підвищення розміру заро-
бітної плати. Головне для
нас — соціально-економіч-
ний захист членів профспі-
лок». 

Рішеннями Президії ФПУ
членам профспілок — учас-
никам мирної акції «Євро-
майдан» у період з 2 по 25

грудня було надано необхід-
ну підтримку для розміщен-
ня, обігріву, харчування та
надання медичної допомо-
ги. Крім того, у своїх заявах
Президія ФПУ висловила
ставлення до нинішньої еко-
номічної та суспільної ситуа-
ції, — зазначив Юрій Кулик.

Голова ФПУ також поін-
формував, що Президія ФПУ
25 грудня на своєму засі-
данні більшістю голосів ух-
валила рішення не продов-
жувати термін дії договорів
про оренду учасниками Єв-
ромайдану окремих примі-
щень Будинку спілок та ор-
ганізацію їх харчування у
Комбінаті харчування. Щодо
Міжнародного центру куль-
тури і мистецтв, колишній
«Жовтневий палац», ФПУ,
керівництво закладу не мають
взагалі жодних договірних
стосунків із учасниками про-
тестних акцій.

В.о. першого заступника
Голови ФПУ Григорій Осо-

вий зазначив, що рішення
ФПУ надати необхідну під-
тримку для розміщення,
обігріву, харчування та на-
дання медичної допомоги
учасникам мирної акції
«Євромайдан» було при-
йнято тому, що серед лю-
дей, які вийшли висловити
свою думку щодо подій в
країні, були члени профспі-
лок. Але Будинок спілок
майже місяць використову-
ється як готель та лікуваль-
ний заклад — не за призна-
ченням, — господарюючі
суб’єкти ФПУ зазнають
значних збитків. Усе це,
підкреслив він, змушує
ФПУ, як господаря Будинку
профспілок, не продовжу-
вати угоду про оренду його
окремих приміщень учас-
никами акції «Євромай-
дан».

Юрій Кулик та Григорій
Осовий відповіли на числен-
ні запитання представників
ЗМІ.

Федерація профспілок України підтримує курс
Української держави на Євроінтеграцію та вважає
головним пріоритетом своєї діяльності соціально-еко-
номічний захист працівників. Про це заявив Голова
Національної тристоронньої соціально-економічної
ради, Голова ФПУ Юрій Кулик на прес-конференції
«Профспілки і громадянське суспільство. Поточний
момент», що відбулася 28 грудня у прес-центрі Інфор-
маційно-аналітичної агенції «Главком». У заході також
узяв участь в.о. першого заступника Голови ФПУ Гри-
горій Осовий.



Профессия водолаза в
наше время действительно
уникальна, ведь сейчас водо-
лазному делу нигде не обу-
чают. Есть, конечно, курсы, но
в основном они дают теорети-
ческие знания, которых для
серьезных подводных работ
недостаточно. Опытных водо-
лазов, прошедших специаль-
ную подготовку и имеющих
большую практику, в Украине
очень мало. А на Запорожской
АЭС трудятся именно такие. 

В водолазной службе, ко-
торая находится в составе
участка гидротехнических со-
оружений и специальных ра-
бот, — восемь водолазов, вме-
сте с нашим собеседником,
мастером водолазных работ
Андреем Остролуцким. Самый
старший, опытный и уважаемый
— старшина водолазной стан-
ции Анатолий Сивцов. Он уже
10 лет как на пенсии, но продо-
лжает работать, причем своей
профессии никогда не изменял.
В трудовой книжке единствен-

ная запись: «водолаз». Именно
он — наставник всех, кто здесь
работает, благодаря ему на
станции выполняются самые
сложные работы под водой.
Еще одного опытного и уважае-
мого водолаза — Виктора Су-
кача — не так давно проводили
на заслуженный отдых. В свое
время он организовывал на
ЗАЭС водолазную службу.

Основной костяк водолаз-
ной службы — это выпускники
Севастопольской школы во-
долазов ВЧ 56030. Анатолий
Сивцов, Андрей Остролуцкий,
Владимир Дихтяренко, Анд-
рей Гончарук — все после
«учебки» попали на советский
флот. Молодое поколение —
это ребята, окончившие в Се-
вастополе курсы при институ-
те им. П.С.Нахимова, где при-
обрели общие знания, а вот
практическим навыкам обуча-
лись уже в процессе работы. 

А работы на атомной элек-
тростанции людям в скафан-
драх хватает. В отличие от
любителей подводного плава-
ния, профессиональные водо-
лазы погружаются в воду не
ради удовольствия и не ради
поиска несметных сокровищ.
Задачи у них здесь не такие
романтичные. Самое сложное
в том, что на АЭС работают
они в условиях полного отсут-
ствия видимости, можно ска-
зать, вслепую, на ощупь… 

При этом объемы работ
достаточно большие. Обору-
дование и сооружения уже не
такие новые, поэтому иногда

подвергаются засорам донным
мусором, обрастают водорос-
лями. Также со дна канала при-
ходится убирать иловые отло-
жения и разный природный
мусор. В целом под контро-
лем у водолазов достаточно
много объектов, которые пос-
тоянно нужно осматривать и
чистить. Шутя, они называют
себя «подводными дворника-
ми», потому что вычищают весь
мусор, который подносится те-
чением, круглогодично.

Самая большая глубина на
АЭС, на которой им приходится
работать, — 12 метров. Это ниж-
няя отметка блочной насосной
станции. Чтобы обеспечить ра-
боту ремонтному персоналу, в
подводящем канале нужно уста-
новить 6-метровые шандоры, и
откачать воду. Водолазы идут
первыми — зачищают дно, пос-
кольку шандора должна стоять
на чистом бетоне. 

Выполняют подводники и
задания, связанные с продле-
нием ресурса энергоблоков.
Как правило, это осмотр сис-
тем, находящихся под водой, их
ремонт. К примеру, в минувшем
году с помощью водолазной
службы выполняли довольно
сложную и необычную работу —
по установке специального фа-
льшклина в корпуса задвижек
брызгальных бассейнов от-
ветственных потребителей. По
проекту задвижки находятся
ниже уровня воды, в системе,
поэтому устанавливать эти уст-
ройства (в арматуру Ду=800)
водолазам пришлось практиче-
ски на ощупь в затапливаемой
подземной камере. 

Еще одну сложную и объем-
ную работу завершили в ок-
тябре. В канале искусственно
создавали отбойную стенку из
старых изоляторов — для то-
го чтобы песок не заносил бух-
ту плавсредств участка ввод-
но-биологической мелиора-
ции. Благодаря этой стенке
течение ушло вглубь пруда, и
проблема разрешилась.

Как видно, специфика ра-
боты на АЭС требует от водо-
лазов знания особенностей
подводной сварки, слесар-
ных, плотницких работ, спосо-
бов укладки подводных трубо-
проводов и кабелей… Даже
сложно представить, как все
это возможно делать под во-
дой, да еще вслепую. 

Погружение в воду невоз-
можно без специального сна-
ряжения. На Запорожской АЭС
всегда использовалось уни-
версальное трехболтовое во-
долазное снаряжение, в кото-
ром водолаз дышит сжатым
воздухом, подаваемым по
шлангу с поверхности. Глу-
бина погружения в нем огра-
ничена до 60 м. На сегодня
это самое удобное и распро-
страненное в нашей стране
снаряжение, и найти ему за-
мену очень сложно. К слову,
чтобы надеть снаряжение, нуж-
но приложить определенные
усилия, ведь его общий вес —
около 100 кг. Водолаза обыч-
но одевают четыре человека.
В этом снаряжении под водой
человек чувствует себя нор-
мально. Хотя людям, далеким
от водолазного дела, понять
это сложно. Ведь нырять тем
приходиться в любое время
года: и при –10, и при +45.
Правда, сами подводники счи-
тают, что условия работы на
ЗАЭС относительно щадящие,
ведь вода в сбросном канале

не опускается ниже 10 С. Поэ-
тому в морозную и ветреную
погоду человек под водой чув-
ствует себя даже комфорт-
нее, чем наверху. А вот летом,
в жару, все наоборот — нырнуть
в воду, температура которой
доходит и до 40 градусов, да
еще в скафандре — настоящее
испытание. Больше 3—5 минут
в таких условиях выдержать
невозможно, поэтому прихо-
дится выполнять работы по
очереди. 

Понятно, что водолаз — это
профессия для настоящих муж-
чин и одного желания здесь
недостаточно. Одно из главных

условий, как можно догадаться,
— это отменное здоровье. Ведь
при погружении в воду нагрузка
на организм возрастает. Однако
если ты неукоснительно соблю-
даешь технику безопасности,
неприятностей можно избе-
жать. Плюс большую роль иг-
рает сплоченность, ведь водо-
лазы всегда работают в коман-
де: один погружается на дно, 
двое страхуют на поверхности.
Поэтому тут как нигде важны
доверительные отношения и
взаимопонимание. И нужно
отметить, в команде водолазов
ЗАЭС чувство «плеча друга»
очень развито. 

Еще одна особенность ра-
боты наших водолазов заклю-
чается в том, что их постоянно
привлекают на другие водные
объекты. Выполняя функции
водолазов-спасателей, им при-
ходится искать утонувших лю-
дей, испытывая, понятно, оп-
ределенные психологические
трудности. Часто это прихо-
дится делать в прогулочном
канале Энергодара, где, как
говорят подводники, тоже прак-
тически нет видимости. 

В том, что профессия во-
долаза и опасна, и трудна, и
вовсе не такая романтичная,
как может показаться на пер-
вый взгляд, у меня была воз-
можность убедиться. «Приез-
жайте, сами посмотрите!» —
предложил мне Андрей Осто-
луцкий в ответ на массу моих
вопросов. Я, конечно, обрадо-
валась такому приглашению, и в
назначенные девять утра прие-
хала в гидроцех. Команда водо-
лазов уже была в полном сборе
и поджидала меня в автобусе. 

Им предстояло выполнить,
как показалось со стороны, нес-
ложную задачу — сделать обс-
ледование сбросного канала
насосной станции градирен.
Работники водолазной службы
прошли на лодке вдоль канала,
записывая показания эхолота.

Сложнее всего было Андрею
Остролуцкому, который вел за-
писи, поскольку день выдался
достаточно холодным: –3, плюс
пронзительный ветер. А поза-
видовать можно было тому, кто
сидел на веслах: он хоть как-то
согревался. Остальные работ-
ники водолазной службы все
время находились рядом, вдоль
берега, страхуя своих товари-
щей и выполняя поручения ко-
мандира. 

Казалось бы, работа на
поверхности — ничего слож-
ного. Но, учитывая погодные
условия и большое расстоя-
ние, — приятного было мало.
Целый день я потом не могла
согреться, и еще больше оце-
нила офисную работу. А ведь
и настоящие холода еще впе-
реди… Впрочем, водолазы —
люди выносливые и закален-
ные, и, к моему удивлению,
особо и не замерзли. При-
мерно через полтора-два часа
задача была выполнена. За-
писи обработают уже другие
специалисты и точно скажут,
нужно ли чистить дно канала
от песка (в идеале там должен
быть чистый бетон). А чистить
его, как понимаете, придется. 

К слову, глубоководники по
возможности стараются облег-
чить себе работу. Вот и в нашем
случае, уже почти на финише
водолазы увидели плавающий
на поверхности воды огромный
куст камыша. Прибили его к бе-
регу, и всей команде пришлось
приложить немало усилий, что-
бы вытащить все на берег, ведь,
если бы эта глыба утонула, при-
шлось бы за ней нырять. 

С одной стороны, я, коне-
чно, немного расстроилась, что
водолазы не погружались в воду
(такие бы фотокадры получи-
лись!). Но, с другой — было дос-
таточно времени, чтобы пооб-
щаться с людьми одной из са-
мых мужественных профессий.

Лариса ЛЕВИЦКАЯ
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ПРОФЕСІЙНА РОБОТА СПІЛЧАН

Статтею 10 Закону України «Про охорону праці» забо-
роняється застосування праці жінок на важких роботах і на
роботах із шкідливими або небезпечними умовами праці, на
підземних роботах, крім деяких підземних робіт (нефізичних
робіт або робіт, пов’язаних з санітарним та побутовим обс-
луговуванням), а також залучення жінок до підіймання і
переміщення речей, маса яких перевищує встановлені для
них граничні норми, відповідно до переліку важких робіт і
робіт із шкідливими і небезпечними умовами праці, гранич-
них норм підіймання і переміщення важких речей.

На виконання Закону України «Про охорону праці» та
постанови Кабінету Міністрів України від 27.01.93 №    64
«Про заходи щодо виконання Закону України «Про охоро-
ну праці» прийнято Наказ Міністерства охорони здоров’я
України від 10 грудня 1993 р. за №    194, яким затверджені
Граничні норми підіймання і переміщення важких речей
жінками.

Згідно з цими нормами передбачається:
— підіймання і переміщення вантажів при чергуванні

з іншою роботою (до 2 разів на годину) гранично допус-
тима вага вантажу становить 10 кг;

— підіймання і переміщення вантажів постійно протя-
гом робочої зміни гранично допустима вага вантажу ста-
новить 7 кг;

— сумарна вага вантажу, який переміщається протя-
гом кожної години робочої зміни, не повинна перевищу-
вати з робочої платформи 350 кг, з підлоги 175 кг.

У вагу вантажу, що переміщується, включається вага
тари і упаковки. При переміщенні вантажу на візках або у
контейнерах докладене зусилля не повинно перевищу-
вати 10 кг. Рівнем робочої поверхні вважається робочий
рівень конвеєра стола, верстата тощо згідно з ГОСТами
12.2.032—78 та 12.2.033—78.

Отже, роботодавцям необхідно пам’ятати, що за
порушення законодавства про охорону праці жінок, за
порушення законів та інших нормативно-правових актів
про охорону праці, створення перешкод у діяльності
посадових осіб органів державного нагляду за охороною
праці, а також представників профспілок, їх організацій
та об’єднань винні особи притягуються до дисциплінар-
ної, адміністративної, матеріальної, кримінальної відпо-
відальності згідно із законом.

Микола ГЛАДІЧ, 
технічний інспектор праці ЦК Атомпрофспілки

ОХОРОНА ПРАЦІ 

Запобігти загрозам
життю і здоров’ю жінок

Маляри під час роботи підіймають — переміщають
мішки із шпаклівками вагою 25—35 кг, а які ж граничні
норми для підіймання і переміщення важких речей жін-
ками допускаються? (Із листа до редакції).

НАВЧАННЯ В РЕАЛІЯХ ЧАСУ

Члени Атомпрофспілки взяли активну участь у
«Зимовій школі», яка була організована Фондом ім.
Ф.Еберта. Тема школи — «Інновації: нові можливос-
ті для профспілок». Приємно відзначити, що одним
із запрошених модераторів був провідний експерт
Чорнобильської ООП Геннадій Михайлюк.

У рамках проведення «Зимової школи» було проана-
лізовано, які можливості для профспілок створюють
інновації, ефективне використання енергії та ресурсів.
Тренер Андрій Зінченко розкривав тему інновацій, тре-
нер Геннадій Михайлюк розповідав про досвід іноземних
профспілок, а експерт Надія Шевченко провела лекцію з
енергоефективності. Кожна з тем була представлена за
допомогою презентацій та розкрита в спільних модеро-
ваних дискусіях. Теоретичний матеріал був підкріплений
практичними завданнями та роботою в групах, що
покращило розуміння та сприйняття викладених тем.
Заняття в групах дали можливість не лише поглиблено
зрозуміти теорію, що була розгорнуто викладена трене-
рами, а й проаналізувати можливість запровадження
інновацій на підприємствах. Учасники заходу ознайоми-
лися з інструментом для визначення інноваційної здат-
ності підприємства «InnoKenn» і використали цю мето-
дику стосовно підприємств та організацій, які вони пред-
ставляли у «Зимовій школі». 

Хотілося б окремо подякувати всім учасникам цього
заходу, які поділилися своїм досвідом впровадження
інновацій на підприємствах і розповіли про можливості
профспілок, які використовуються у галузях, що вони
представляють. Отож «Зимова школа» вийшла інформа-
тивною та цікавою. 

Подяку хочеться висловити Фонду ім. Ф.Еберта за
обрану тематику та організацію заходу.

Оля ОПАРІЙ,
член організації молоді первинної профспілкової 

організації ПрАТ «Київський інститут
«Енергопроект»

«ЗИМОВА ШКОЛА»
про нові можливості профспілок

ПОЛНОЕ ПОГРУЖЕНИЕ: РАБОТА ДЛЯ
НАСТОЯЩИХ МУЖЧИН

Человек-легенда — именно
так водолазы называют свое-
го старшину Анатолия СИВ-
ЦОВА, который в свое время
был в известном 5-м экспе-
диционном отряде подвод-
ных гидротехнических работ.
Анатолий Илларионович ра-
ботал на Севере, принимал
участие в строительстве ЛЭП
через Днепр, в подъеме ка-
зацкой «Чайки» со дна Ста-
рого Днепра. И это далеко не
полный перечень уникаль-
ных работ, которые выполня-
лись впервые, и к которым
причастен Анатолий Сивцов.
На сегодня Анатолий Илла-
рионович провел под водой
13 тысяч часов. К слову, во-
долазный стаж измеряется
не годами, а часами, прове-
денными под водой. Для
пенсии необходимо иметь
2700 часов работы под во-
дой, на заслуженный отдых
уходят в 50 лет.

В производстве электроэнергии, как известно, задей-
ствованы люди очень многих профессий, в том числе и
уникальных. К таковым, без сомнения, можно отнести
водолазов, которые работают в цехе гидротехнических
сооружений Запорожской АЭС. На станции это единствен-
ная специальность с особо тяжелыми условиями труда. 

Один из представителей мо-
лодого поколения Кирилл
РЕЗНИКОВ работает водола-
зом 3 года, на ЗАЭС — всего
год. Пока он ученик, привы-
кает нырять в темноте, и рад
тому, что здесь есть такие
опытные подводники, гото-
вые поделиться своим опы-
том. 

Мастер водолазных работ
Андрей ОСТРОЛУЦКИЙ



У інформаційному цент-
рі Рівненської АЕС відбув-
ся брейн-ринг серед стар-
шокласників, присвячений
Дню енергетика. Це тра-
диційний конкурс, який про-
водиться з метою інфор-
маційно-просвітницької та
профорієнтаційної роботи
серед учнівської молоді
регіону.

У нинішньому брейн-ринзі
взяло участь дев’ять команд.
Шість з них із Кузнецовська,
дві — з Маневицького району
Волинської області, а також
команда Володимирецького
районного колегіуму Рівнен-
ської області. 

Аби поборотися за пере-
могу, учасникам потрібно бу-
ло дати правильні відповіді на
запитання не лише зі шкі-
льного курсу фізики, а й з іс-

торії будівництва та експлуа-
тації Рівненської АЕС, сучас-
ного стану атомної енергети-
ки в Україні та світі, техніки та
технології атомних станцій
тощо.

Удруге поспіль перемож-
цем брейн-рингу стала ко-
манда професійно-технічного
училища (м. Кузнецовськ). Це
й не дивно, адже хлопці —
майбутні енергетики. Готува-
ла команду до конкурсу вчи-
тель фізики Валентина Яст-
ремська. Нагорода за пере-
могу — 1500 гривень. 

Друге місце та 1000 гри-
вень призових завоювала ко-
манда кузнецовської гімназії.
Решта команд-учасниць от-
римали по 600 гривень.

Профорієнтаційна і
просвітницька робота з
учнівською молоддю на-
була широкого розвитку
на Рівненській АЕС. Уже
понад десять років пос-
піль в інформаційному
центрі станції проводяться
традиційні конкурс рефе-
ратів серед старшокласни-
ків «Малі Курчатовські чи-
тання» та брейн-ринг, при-
урочені до професійного
свята рівненських атомни-
ків — Дня енергетика. Їх
мета — професійна орієн-
тація учнівської молоді
регіону в атомну енерге-
тику. Багато учасників по-
передніх конкурсів всту-
пили до технічних вишів,
обравши професійний шлях
атомника. Дехто досягнув
значних успіхів на науко-
вій ниві. Щороку кількість
учасників зростає, а коло
тем розширюється.

Цього року на конкурс
рефератів «Малі Курчатов-
ські читання» було подано
рекордні за останні роки 64
роботи. Двадцять дві най-
кращі були відібрані для
участі у другому турі — пре-
зентації робіт в інформацій-
ному центрі РАЕС. Серед
них 13 робіт зі шкіл Кузне-
цовська, 6 — з Маневиць-
кого району Волинської
області, 3 — з Володимире-
цького району Рівненщини.

При визначенні пере-
можців суддівська колегія у
складі провідних інструкто-
рів НТЦ Дмитра Дейнеги і
Бориса Євстігнєєва, інжене-
ра-радіометриста ЦРБ Анд-
рія Чепурка та представни-
ків управління інформації 
та зв’язків з громадськістю
(УІтаЗГ) Анатолія Стельмаха
і Валентини Дукач керувало-
ся насамперед актуальністю

та оригінальністю обраної
теми, повнотою її розкриття
і вмінням учасника предста-
вити роботу аудиторії.

— Цього року на конкурс
надійшло багато надзвичай-
но цікавих робіт, — коментує
керівник відділу зв’язків з
громадськістю УІтаЗГ РАЕС,
член журі Валентина Дукач.
— Таких тем у нас ще не
було. Розширилася і геогра-
фія конкурсу. Участь у ньому
тепер беруть більше дітей із
сільських шкіл зони спосте-
реження станції, а рівень
їхніх робіт не поступається
роботам учнів шкіл міста-
супутника РАЕС.

Традиційно журі визна-
чило володаря гран-прі
(700 гривень премії), пер-
шого місця (600 грн.), двох
других місць (по 400 грн.)
та трьох третіх (по 300 грн.).
Решта учасників, які потра-
пили до другого туру, отри-
мали заохочувальні винаго-
роди у розмірі 100 гривень
кожен. Були нагородже-
ні також вчителі-керівники
робіт призерів конкурсу:
вони отримали по триста
гривень заохочення. Також
усі учасники отримали в

подарунок футболки та кеп-
ки з логотипом РАЕС.

Найкраще цьогоріч до
конкурсу рефератів підго-
тувалися учні кузнецовсь-
кої гімназії. У їхньому активі
гран-прі (Святослав Шарко,
«Символи мирного атома на
гербах та монетах України»),
перше місце (Юлія Дейнега,
«Випромінювання Вавило-
ва-Черенкова»), друге місце
(Іванна Савонік, «Яка елект-
рика найдешевша?»), третє
місце (Юлія Горайчук, «По-
рівняння аварій на Чорноби-
льській та Фукусімській АЕС»)
та приз глядацьких симпатій
(Катерина Серко, «Міста-
супутники»). 

Також у призери потра-
пили учні Володимирець-
кого колегіуму Вадим Кубай
(«Ядерний паливний цикл»)
та Тетяна Горецька («Радіо-
активне випромінювання,
його вплив на людину і нав-
колишнє середовище»), які
посіли друге та третє місця
відповідно, та учениця ЗОШ
села Копилля Маневицького
району Оксана Танцюра
(«Способи зменшеня радіо-
нуклідів у ґрунті та росли-
нах») — третє місце.
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Я листаю альбом старый с фото, 
чуть потерты, с годами, страницы,
красный бархат хранит в переплете
дорогие, любимые лица.

Всякий кадр в нем — из жизни 
кусочек,

он уносит меня, словно сани,
на далекий, как сон, островочек,
светлой грустью волнует и манит.

И родители там молодые,
даже бабушке с дедом под сорок,
ну, а главное то, что живые,
каждый снимок, до боли, мне дорог.

Проведу я рукой по портрету —
улыбается мама, как солнце...
От нее я возьму лучик света,
он меня обогреет до донца.

И всегда греть сердечко мне будет
та любовь, то тепло и участье,
что дарили родные мне люди,
те, что были и в горе и в счастье.

Елена КАЛЮГА, 
работник охраны ГП «Смолы»

Днепродзержинской ООП

БЛАГОДІЙНІСТЬ ПРОФСПІЛКОВЦІВ

У Горностайпіль, до людей похилого віку...
Чорнобильська ООП уже де-

кілька років безкорисливо надає
посильну допомогу Горностай-
пільському будинку-інтернату
для людей похилого віку та інва-
лідів. 

Історія української благодій-
ності — невід’ємна частина націо-
нального минулого, сьогодення та
майбутнього. Вона має велике
виховне значення, бо є справжнім
животворчим джерелом, що зці-
лює людські душі. Благодійність
пробуджує в людині почуття солі-
дарності й відповідальності за те,
що відбувається поряд з нею. Про
це варто завжди пам’ятати, берег-
ти і примножувати милосердя.

Тому на засіданні Ради голів пер-
винних профспілкових організацій
Чорнобильської ООП одноголосно
було прийнято рішення щодо здійс-
нення акції благодійності, присвяче-
ної Дню Святого Миколая, для понад
80 мешканців будинку-інтернату.

19 грудня 2013 року профспіл-
кова делегація, яку очолив Предс-

тавник Атомпрофспілки у Чорно-
бильській ООП Микола Тетерін,
взяла участь у святковому богослу-
жінні, яке проводив настоятель
церкви Святого Івана Богослова
Іванківського благочиння Київської
єпархії Української православної
церкви протоієрей Олександр Га-
сич у с. Оране.

Після служби разом з протоіє-
реєм Олександром делегація ви-
рушила до с. Горностайпіль, де
розташований будинок-інтернат
для людей похилого віку та інвалі-
дів. 

У їдальні установи зібралися її
мешканці, які з очікуванням в очах
зустрічали гостей. З привітальни-
ми словами, поздоровленням зі
святом Святого Миколая, подякою
за працю, а також побажаннями
здоров’я перед ними виступили
Олександр Гасич та Микола Тете-
рін. Усім присутнім були вручені
новорічні подарунки. Для тих, хто
не зміг прийти за станом здоров’я,
подарунки рознесли по кімнатах і

вручили Сергій Бардик та Олена
Чернецька. Приємно було у відпо-
відь бачити добрі усмішки та чути
слова подяки ветеранів праці та
інвалідів до благодійників, які в цей
день знайшли можливість та час
відвідати їх і поздоровити зі свя-
том.

Сподіваємося, що приклад
Чорнобильської ООП сприятиме
розвитку благодійності в Україні з
боку професійних організацій.

Геннадій МИХАЙЛЮК, 
провідний експерт з урегулювання

соціально-трудових відносин
Чорнобильської ООП 

200 РОКІВ З НАМИ. ДО ЮВІЛЕЮ ТАРАСА ШЕВЧЕНКА

(Продовження. 
Початок у №    50—51) 

На території колиш-
ньої імперії СРСР вшану-
вання поета розпочалися
в Санкт-Петербурзі, де
вчився Т. Г. Шевченко, і де
у ХІХ-ХХ століттях діяли
українські організації, зок-
рема Товариство імені
Тараса Шевченка. Ініціа-
тива увічнення пам’яті Т.Г.
Шевченка належить ака-
деміку Михайлу Мекеши-
ну, Данилу Мордовцеву й
Андрію Маркевичу, які
особисто знали поета. 

Академік Михайло Ме-
кешин виступав за увічнен-
ня пам’яті Т. Г. Шевченка,
займався ілюструванням
творів Шевченка-поета,
написав спогади про ньо-
го. Він запропонував про-
ект образу Кобзаря до
пам’ятника «Тисячоліття
Росії».

З петербуржцями по-
в’язана історія встанов-
лення пам’ятників Т. Г.
Шевченкові у Харкові в
1935 році, Києві і Каневі у
1939 році. Автором цих
пам’ятників є уродженець
Петербурга, скульптор
німецького походження
Матвій Манізер. Мону-
менти для цих трьох міст
виливалися на ленінград-
ському заводі «Монументс-
кульптура». 

Серед тих, хто допо-
магав установлювати па-
м’ятник у Києві, був украї-
нець, студент третього
курсу Петербурзької ака-
демії Леонід Молодожа-
нин (Лео Мол). Саме він
пізніше став автором ба-
гатьох пам’ятників Т.Г.
Шевченка, як у Санкт-
Петербурзі, так і в США,
Південній Америці, Ка-
наді, Римі та інших містах.
Член канадської королів-
ської Академії мистецтв
Лео Мол (Леонід Молодо-
жанин) здобув найвищу
нагороду Канади — орден
Канади.

Цей всесвітньо відо-
мий скульптор народився
у 1915 році в селі Полон-
не, що тоді було в складі
Волинської губернії. З
1936 по 1940 рік він вчив-
ся у відомого скульптора
Манізера в Санкт-Петер-
бурзі. Потім жив у Німеч-
чині, де продовжував ово-
лодівати майстерністю
скульптора. У 1948 році
емігрував до Канади. По-
мер у 2009-му. Його мо-
нументальні твори є в ба-
гатьох країнах світу, і ми
можемо пишатися тим,
що Леонід Молодожанин
(Лео Мол) був нашим зем-
ляком. 

Відомі факти, коли
увічнення пам’яті Кобзаря
навіть ставало приводом
для різних протистоянь,
розборок, злодіянь. 

У 1947 році керівницт-
во Товариства об’єднаних
українських канадців —
громадської організації
прихильників взаємних
зв’язків із Радянською
Україною звернулося до
уряду України з прохан-
ням виготовити пам’ят-
ник Тарасу Шевченку для
його встановлення поб-
лизу міста Торонто з наго-
ди 60-ліття еміграції укра-
їнців з України до Канади в
1951 році. На лист колиш-
нього секретаря ЦК Ком-
партії України М. Хрущова
Сталін оперативно відгук-
нувся. Авторами майбут-
нього пам’ятника виз-
начено киян, скульпторів
Макара Вронського та
Олексія Олійника. 

Окрім завдання на
проектування та встанов-
лення пам’ятника у То-
ронто в Києві розпочало-
ся збирання матеріалів
для музею Т. Г. Шевчен-
ка, що його мали облаш-
тувати неподалік мону-
мента у 1952 році. Все
відбулося за планом, але
в 1988 році невідомі зло-
чинці спалили музей, де
було багато цінних експо-
натів, у тому числі й ху-
дожні полотна. 

Музей відновлено і він
функціонує в центрі То-
ронто. Не повезло й вста-
новленому монументу.
Наприкінці 2006 року неві-
домі особи спиляли п’я-
тиметрову бронзову ску-
льптуру поета і вивезли в
невідомому напрямку.
Згодом скульптура знай-
шлася на території одного
із заводів із запискою анг-
лійською мовою «Lennіn».
Вочевидь ці події пов’яза-
ні із радянським життям
України. Злодії знали, що
цей пам’ятник з’явився
ще в часи Радянського
Союзу. Зловмисника знай-
шли, але погруддя вже
було відправлене на пе-
реплавку. 

У місті Торонто без-
слідно зникала бронзова
скульптурна композиція
«Тарас Шевченко читає
книгу», що була розташо-
вана поруч з музеєм в
меморіальному парку, ав-
тором якої був київський
скульптор і етнограф Іван
Гончар. Згодом компози-
ція знайшлася і встанов-
лена вже в приміщенні
музею міста. Нині в музеї
відкрита художня галерея
і бібліотека. Пригода з

бронзовою фігурою поета
сталася і в містечку Тім-
мінс канадської провінції
Онтаріо. Вона була викра-
дена як така, що зроблена
із металу, для переплавки.

Скульптури Т.Г. Шев-
ченка встановлені й у
Франції, зокрема, в 1971
році в Тулузі. Кошти зібра-
ли тамтешні українці. То-
вариство «Україна» у 1977
році подарувало скульпту-
ру поета французькому
місту Шалетт-Люен. У 1878
році в Парижі встановлено
монумент, що подарова-
ний українським народом
мерії столиці Франції.

Скульптурні постаті
Шевченка є в кількох міс-
тах Казахстану, в Білорусі,
Угорщині, Словаччині  та
багатьох інших країнах.
Одним із найстаріших па-
м’ятників є поставлений
ще в 1927 році на терито-
рії музею-комплексу Та-
раса Шевченка у місті
Форт-Шевченко.

В Україні монументів Т.
Г. Шевченка досить бага-
то у селах і містах.

З нагоди 200-ліття від
дня народження Т. Г. Шев-
ченка їх з’явиться ще біль-
ше.

Розширюється й книж-
кова Шевченкіада. З наго-
ди 200-ліття поета вже
видано «Кобзар» Т. Г. Шев-
ченка англійською мовою,
значний внесок в Шев-
ченкіаду зробив літерату-
рознавець Іван Дзюба,
книга якого «Тарас Шев-
ченко. Життя і творчість»
нещодавно видана, вже й
перевидана. Триває ро-
бота над багатотомним
виданням творів Т. Шев-
ченка. У харківському ви-
давництві «Клуб сімейно-
го дозвілля» побачив світ
«Кобзар» із щоденника-
ми Шевченка. За сприян-
ня Наукового товариства
імені Шевченка в Америці,
Інституту Джерелознавст-
ва НТШ-А та Інституту
критики у Києві нещодав-
но вийшла грунтовна пра-
ця обсягом понад 800 сто-
рінок «Тарас Шевченко в
критиці», том 1. Прижит-
тєва критика (1839—1861)».
Другий том, що готується
до друку, буде присвяче-
ний критиці поета і пись-
менника після його смерті.

До 200-ліття великого
поета готується ще багато
видань, будуть виставки
творів, творчих робіт різних
жанрів, автори яких присвя-
чують їх ювілею Т. Г. Шев-
ченка. 

Петро ШВЕЦЬ,
член Національної спілки

журналістів України

МОЛОДЬ АТОМНОГО РЕГІОНУ: ПРОФЕСІЙНА ОРІЄНТАЦІЯ

Зростає популярність конкурсів серед школярів 

Про РАЕС — у формі гри



Атмосфера, которая ца-
рила в фойе Дворца культуры,
настраивала всех на празднич-
ную волну. Здесь экспонирова-
лись работы победителей кон-

курса изобразительного и деко-
ративно-прикладного творче-
ства, а также фотовыставка.
Играл духовой оркестр Запо-
рожской АЭС. 

Вечер посвящался тем,
кто каждый год в рамках кон-
курса защищает как высокое
звание «специалист», так и
высокое звание «артист», а
также всем тем, кто помогает
этого добиваться, кто поддер-
живает и переживает, кто каж-
дый год ждет позывных конкур-
са, чтобы сразу же окунуться в
работу — и удивлять-удивлять-
удивлять. Поэтому значитель-
ная часть в программе празд-

ничного вечера была посвяще-
на церемонии награждения по-
бедителей разных номинаций. 

Когда они выходили на
сцену, по-настоящему виден
был масштаб конкурса. Если 15
лет назад он начинался с двух
нап-равлений, то сегодня их
семь — и эта тенденция только
укрепляется. Так, за 15 лет толь-
ко в конкурсе профессиональ-
ного мастерства приняли уча-
стие около трех с половиной
тысяч работников, 640 из кото-
рых стали победителями. Ко-
личество подразделений, при-
нимающих участие в конкурсе
«Мы так живем, работаем и от-
дыхаем», тоже с каждым годом
увеличивается. В 2013 году в
нем участвовало 28 подразде-
лений, 482 работника стали
победителями.

Церемония награждения
победителей конкурса проф-
мастерства собрала на сцене
более 60 человек, показавших
высокие результаты в номина-
циях: «Лучший по профессии
молодой работник», «Лучший
по профессии высококвали-
фицированный рабочий», «Луч-
ший наставник», конкурс док-
ладов. Далее на сцену стали
приглашать победителей кон-

курса технических средств,
наглядных пособий; конкурса
содержания производствен-
ных помещений; конкурса на
лучший плакат по культуре
безопасности; конкурса содер-
жания территорий.

Самая же большая интрига
этого мероприятия была остав-
лена организаторами напос-
ледок. Так кто же в этом году
одержал победу, кто показал
себя на самом высоком уровне? 

Итак, специальным призом
жюри за победу в конкурсе худо-
жественной самодеятельности
были награждены коллективы
управления строительства; от-
ряда ведомственной воени-
зированной охраны и цеха
радиационной безопасности
(за лучший концерт года).
Также специальным призом
были награждены подразде-
ления-победители отрасле-
вого конкурса профессиональ-
ного мастерства 2013 года: ЭП,
ЭРП и ОЯБ.

И самое главное. Среди
цехов численностью до 500
сотрудников первое место —
у службы главного метролога;
второе место разделили цех
радиационной безопасности
и цех дезактивации; третье —

в управления производствен-
но-технологической комплек-
тации и цеха хозяйственного
обслуживания. 

Среди цехов численно-
стью свыше 500 сотрудников
первое место — цех тепловой
автоматики и измерений; вто-
рое завоевало — управление
строительства; третье место
— электрический цех. 

Праздник украсила кон-
цертная программа «Незабы-
ваемое юбилейное путешест-
вие». На сцене свое мастерство
показывали призеры творческо-
го конкурса, лучшие исполните-
ли самых разных жанров. На-
дежда Кныш, Людмила Котляр,
Юрий Тимофеев, Елена Сыт-
ник, Игорь Вишневский, Иван
Волохов, танцевальные коллек-
тивы и другие исполнители сры-
вали в этот вечер шквал апло-
дисментов. 

И в этом году смотр-кон-
курс еще раз показал, насколько
эффективно он способствует
открытию новых талантов и бу-
дущих специалистов своего де-
ла, вносит значительный вклад в
развитие профессиональной и
культурной жизни коллектива
ЗАЭС.

Ирина РОМАНОВА  

Розгорнуто кілька вис-
тавкових стендів, на яких
художньо-графічні роботи,
малюнки олією, темперою
та аквареллю. Це різно-
барв’я кольорів і широкий
аспект творчих надбань ут-
ворює картину різносторон-
ніх інтересів дітей, чиї батьки
трудяться на Хмельницькій
атомній електростанції, зве-
личують її працею. Вихованці
молодших класів художньої
школи більше захоплені при-
родою, відображенням до-
машніх тварин, тих чи інших
місць рідного міста. 

Робота Єлизавети Білін-
чук дуже близька за темати-
кою до Нового року, адже
навкруг ялинки зібралися
хлопчики і дівчатка, аби зуст-

ріти зиму. На малюнку Оль-
ги Гаман той самий сюжет,
тільки прихід зими зустріча-
ють звірятка. 

Крістіна Петровська на-
малювала місто майбутнього
з дивовижними рослинами,
транспортними засобами. А
значно старша Влада Сте-
панюк графічно зобразила
небезпечного звіра Бадя-
ку-Маняку. Юлія Горпишин
представила урочистий мо-
мент зустрічі Великодня. У
стилі Петриківського розпи-
су виконала роботу Діана
Панчук. Анна Парахіна м’яко
наклала пастель на папір,
аби відтворити вазу з квіта-
ми, отримавши гармонію
кольорів і внутрішнього зміс-
ту малюнка. Натюрморт з ба-

ранцем гуашшю гарно зоб-
разила Ірина Борцова (на
знімку). Зазначимо, що са-
ме ця учениця Тараса По-
ліщука стала дипломантом
конкурсу на кращий логотип
НАЕК «Енергоатом». Вона з
родини митців, адже мама
Олена Балагуріна працює
художником на Хмельни-
цькій АЕС. 

Андрій Тонкий трудиться
на ХАЕС начальником змі-
ни, Юрій Гучко зв’язківцем,
Андрій та Оксана Данилюки,
В’ячеслав і Світлана Поп-
лавські, Євген та Ольга Дру-
гови, Наталія та Юрій Гай-
дуки обіймають керівні та
інженерні посади, Світлана і
Сергій Якубянц також з ди-
настії атомників, які сподіва-
ються, що їхні діти продов-
жать справу, посядуть гідне
місце в ряду енергетиків

України. Творча уява, вміння
дивитись на світ добрими
очима необхідні для майбут-
ніх атомників не менше, ніж
знання формул і фізичних
законів.

Віктор ГУСАРОВ

Конкурс «Атом для миру
та процвітання» проводять 
в інформаційному центрі
ЮУАЕС майже 10 років. У
ньому беруть участь школя-
рі міста-супутника АЕС ві-
ком від 7 до 17 років. Цього
року учасниками конкурсу
стали діти з усіх шкіл міста,
гімназії, гуртківці Центру ди-
тячої та юнацької творчості
(ЦДЮТ), Станції юних техні-
ків (СЮТ), студії «Декор» ІКЦ
«Імпульс», учні дитячої шко-
ли мистецтв (ДШМ) та ліцею.

Член журі керівник групи
зв’язків із засобами масової
інформації та громадськіс-

тю ВРГтаЗМІ ВП ЮУАЕС Вла-
да Тішкова зазначила, що
цього року на конкурс було
представлено багато робіт з
новими цікавими сюжетами
та багатою колористикою. 

Під час вибору кращого
малюнка журі враховувало
художній рівень твору, майс-
терність виконання, відпо-
відність темі конкурсу, а та-
кож оригінальність мислен-
ня та відображення ролі
атомної енергетики у житті
держави. У першій віковій
групі (7—9 років) перше
місце посіла учениця СШ№    1
Аліна Дереш з малюнком

«Атомна родина України»,
друге місце — у дев’ятиріч-
ного Богдана Лінчевського
(СШ №    4) і третє — у вихо-
ванки студії «Декор» Юлії
Бугіної. У другій віковій кате-
горії (10—12 років) пере-
можницею стала ще одна
юна художниця студії «Де-
кор» Аліна Сокуренко з ро-
ботою «Міський настрій».
Друге місце — у Аліни Во-
лобуєвої із дитячої школи
мистецтв, а третє — у 10-річ-
ної Єлизавети Яковишеної,
теж вихованки цієї худож-
ньої школи. У третій віковій
групі (13—15 років) «золото»
у «Дороги в майбутнє» 15-
річного Данила Шарати
(ЦДЮТ), «срібло» та «брон-
за» — відповідно у Анжели
Качинської та Катерини Іва-
нової (ДШМ). У останній ка-
тегорії, четвертій (16—17

років), було подано всього три
роботи, але призові місця
посіли два учасники. Перше —
Антон Ярошенко (ЦДЮТ) з
малюнком «Від усмішки стане
всім світліше», друге — Артем
Невінчаний, учень южноукра-
їнської школи №     1.

Переможці за свої робо-
ти отримали грошові винаго-
роди. Ще п’ятеро учасників
конкурсу було нагороджено
заохочувальними призами,
усі інші — приємними пода-
рунками. Спонсором, за тра-
дицією, виступала Южно-
Українська атомна елект-
ростанція.

Конкурсні малюнки мож-
на побачити у фойє ІКЦ «Ім-
пульс». Деякі з них увійдуть
до перекидного настільного
календаря, який щорічно
видає відділ роботи з гро-
мадськістю та ЗМІ ВП ЮУАЕС.
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СЕРЦЯ, ВІДКРИТІ НА ДОБРО «АТОМНИЙ» СВІТ ОЧИМА ДІТЕЙ

Перемогла «Атомна родина України»
В інформаційно-культурному центрі (ІКЦ) «Імпульс»

Южно-Української АЕС нагородили переможців місь-
кого конкурсу на кращий малюнок «Атом для миру та
процвітання». Призерами стали 11 школярів з Южно-
українська в чотирьох вікових категоріях. Іще 68 учас-
ників отримали заохочувальні призи. Загалом на кон-
курс було подано 79 робіт.

«Мої батьки — енергетики»
Під такою назвою нетішинський міський Палац

культури представив свої площі для презентації вис-
тавки робіт вихованців місцевої художньої школи. 

«МИ ТАК ЖИВЕМО, ПРАЦЮЄМО І ВІДПОЧИВАЄМО»

ПОЇЗДКА В ОСТРОЗЬКУ ШКОЛУ-ІНТЕРНАТ
Кожній людині, а особливо дитині, хочеться знати,

що вона комусь потрібна. Щоб подарувати хоч трішки
тепла дітям, які живуть в Острозькій спеціалізованій
школі-інтернаті, шефська комісія організації молоді ППО
ХАЕС уже традиційно вирушила до них у гості. Там про-
живають і навчаються 107 дітей віком від 3 до 16 років,
частина з них сироти і діти з особливими потребами. 

Ми привезли з собою одяг, іграшки, спортивний інвен-
тар. У будинку дитини прийняли нас дуже тепло, зраділи
нашому приїзду. Відчувалося, що ці діти потребують особли-
вої уваги і любові, адже звичні повсякденні обійми та поці-
лунки — для них велика рідкість. 

Прощатися було важко усім — і нам, і діткам, в очах яких
застиг смуток. Мабуть, не так часто вони мають можливість
отримати подарунки і просту людську увагу та спілкування. 

Поспішайте робити добро, поспішайте дарувати тепло,
особливо тим, хто його не має щоденно та постійно!

Велике спасибі усім небайдужим, хто взяв участь у цьому
заході! Особлива подяка колективам, які зібрали кошти на
закупівлю подарунків маленьким острожанам — метрологічної
служби (700 грн.), транспортного цеху (750 грн.), турбінного
(400 грн.), навчально-тренувального цеху (105 грн.), енергоре-
монтного підрозділу (101 грн.) та іншим працівникам ХАЕС. 

Після цієї поїздки ми ще раз переконалися, що серця
наших працівників відкриті на добро, а значить, все-таки ми
можемо щось змінити на краще!

Ірина БУЛІЧ,
заступник голови комісії 

з шефської роботи організації молоді первинної 
профспілкової організації ППО ХАЕС

УСЕ СЬОГОДНІ ТІЛЬКИ ДЛЯ ВАС…
Дитина… Найрідніше, найцінніше, найдорожче, що

є у житті. Кровинка, плоть від плоті. І не передати, і не
описати словами, що відчувають та переживають ті,
кому судилося ростити та виховувати дитину-інваліда.
У працюючих на нашому підприємстві сім’ях вихову-
ються 44 дитини з особливими потребами.

Саме для цих діточок уже восьмий рік поспіль на початку
зими у Палаці культури силами творчих колективів прово-
дяться заходи, організатором яких є профспілковий комітет
Хмельницької АЕС.

Ця чудова простора зала, ці клоуни та артисти, які з хви-
люванням чекають свого виходу, — все сьогодні тільки для
вас» — такими словами відкрила програму голова комісії про-
фкому по роботі з дітьми і шефській роботі Людмила Малько.

А потім був кумедний веселун Фунтик (Світлана
Степанюк) зі своєю командою — смішними клоунами (учас-
никами театральної студії «Маски»). Що відбувалося в залі!
Веселий сміх, розпашілі щічки, азарт! А скільки було танців! А
ігор, конкурсів, естафет та інших розваг! І справжній концерт
з піснями і танцями. До речі, гості з підшефної Берездівської
спеціалізованої школи-інтернату, які приїхали на свято, також
підготували цілком достойні номери — дівчатка співали
сучасні молодіжні пісні не гірше, ніж учасники ансамблів
художньої самодіяльності міського Палацу культури.

На завершення свята рожеві повітряні кульки та мильні
бульбашки, що розлетілися по всій дискозалі, стали гарною
окрасою дійства. На виході кожен отримав солодкий подару-
ночок із сюрпризом. Діткам з Берездова члени комісії прямо
в автобус занесли величезного іграшкового пса та гостинці в
дорогу: кукурудзяні палички, печиво, сік. 

До речі, напередодні, 4 грудня, комісія по роботі з дітьми
спільно з артистами Палацу культури та представником
Українського ядерного товариства порадували своїм візи-
том з подарунками та розважальною програмою наших сусі-
дів — вихованців Острозької спеціалізованої школи-інтерна-
ту для дітей з вадами розумового розвитку.

Дай, Боже, щоб нам усім вистачало сил, здоров’я та кош-
тів на подібні добрі справи. А бажання у нас не мине. І спаси-
бі всім, хто нам допомагав, підтримував та сприяв.

Члени комісії по роботі з дітьми і 
шефській роботі профкому ХАЕС

Открытие новых талантов
Запорожская АЭС чествовала победителей и призеров смотра-конкурса 

В декабре минувшего года во Дворце культуры
«Современник» состоялся торжественный вечер, пос-
вященный подведению итогов юбилейного 15-го смот-
ра-конкурса «Мы так живем, работаем и отдыхаем».
Программу этого долгожданного праздничного меро-
приятия украсил гала-концерт победителей в художе-
ственной самодеятельности. 


